
گوششکستههاچگونهمسافرالمپیکمیشوند؟

 مرگ و زندگی در زاگرب
رقابت های کشــتی رنکینگ دار زاگرب می تواند به معنای پایان رویای المپیک برای برخی از مدعیان کشــتی آزاد ایران باشد. با پایان مسابقات کشتی آزاد قهرمانی کشور 
نفرات برتر این رشته به اردوی تیم ملی دعوت شدند تا برای مراحل دیگر چرخه انتخابی آماده شوند. در این اردو هم نفرات برتر قهرمانی ایران و هم مدال آوران مسابقات 
جهانی بلگراد حضور دارند. امیرحســین زارع دارنده مدال طلای قهرمانی جهان، حســن یزدانی مرد نقره ای بلگراد، محمد نخودی دارنده مدال برنز جهان، یونس امامی 
دارنده مدال طلای بازی های آســیایی، رحمان عموزاد خلیلی دارنده مدال نقره بازی های آســیایی معاف از حضور در مسابقات قهرمانی کشور بودند. کامران قاسم پور نیز 

به خاطر مصدومیت نتوانست در وزن ۹۷ کیلوگرم به روی تشک برود...

این روزهــا بحث هوش مصنوعی بــا معرفی چت 
جی پی تی ســر زبان ها افتاده اســت. فعالان حوزه 
برنامه نویســی، معمــاری و طراحــی گرافیــک از 
قابلیت هــای این برنامه برای کدنویســی و طراحی 
شگفت زده اند. سال هاست که محققان حوزه هوش 
مصنوعی درباره ظرفیت آن برای به دســت گرفتن 

وظایف و مشاغل مختلف صحبت می کنند.
 رمان نویســان ژانر علمی تخیلی نیز از سده ها قبل 
درباره دنیایی داستان  سرایی کرده اند که در آن هوش 

مصنوعی پا جای پای انسان گذاشته است. 
آیا اکنون با ورود به دهه ســوم قــرن ۲۱، ربات ها و 
برنامه های هوش مصنوعی قرار اســت شغلمان را به 
خطر بیندازند؟ برای پاسخ به این پرسش با ما همراه 

باشید. پاسخ به این پرسش یک بله یا نه ساده نیست. 
از چند سال قبل، محققان دنبال پاسخ به این پرسش 
بوده اند و تحقیقات آنها نتایج متفاوتی داشته است. 
نمونه ای مشــهور از این تحقیقات، پژوهش دانشگاه 
آکسفورد در سال ۲۰۱۳ است بر اساس آن، انسان ها 
۴۷درصد از ۷۰۲ شــغل بررسی شده در پژوهش را 
به خاطر ظهور برنامه های اتوماسیون و ربات ها از دست 
خواهند داد. عدد نگران کننده ای به نظر می رسد، نه؟

هرچند پژوهش آکسفورد در این زمینه پیشرو بود، 
ضعف هایی جدی داشــت. مثلا فرض شده بود هر 
شــغلی که ربات ها بتوانند روزی آن را انجام دهند، 
حتما باعث بیکارشــدن انسان ها خواهد شد؛ این در 
حالی اســت که در دنیای واقعی لزوما چنین اتفاقی 
نمی افتد. شــاید همین حالا هــم هوش مصنوعی 
بتواند از پس کارهای زیادی برآید، اما این به معنای 

آن نیســت که کارفرمایان و سازمان ها فورا و کاملا 
آن را جایگزین انســان ها کنند.تحقیقات دیگری در 
سال های بعدی نتایج تحقیق آکسفورد را به چالش 
 ZEW کشیدند. پژوهشــگران مؤسسه تحقیقاتی
در مانهایــم آلمــان اعلام کردند کــه تنها ۹درصد 
مشاغل کاملا با هوش مصنوعی جایگزین می شوند 
و بسیاری از مشاغل دیگر هرچند مقداری از هوش 
مصنوعی استفاده می کنند، به معنای حذف انسان ها 
نخواهد بود. مثلا طبق پژوهش دانشــگاه آکسفورد، 
این شــغل ها بیشــتر در معرض خطرند:  بازاریابان 
تلفنی؛  نظافتچی ها؛  کارشناسان بیمه؛  تعمیرکاران 
ساعت؛    نمایندگی های باربری و رانندگان؛  کارکنان 
اداره مالیــات؛  کاربران ماشــین های مختلف مانند 
تراشــکاری؛    کارمندان حســابداری؛    کارگران و 

کارکنان کارخانه های تولیدی.

یادداشت سرمقاله
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طبقه متوسط و خاکســتری امروزی مطالباتی فرای 
ســخنان تکراری اصلاح طلبان و اصولگران دارند و به 
جای ماندن در دایره اصلاح طلبی یا اصولگرایی فرای 
جناح های سیاسی، مطالبه گرند. نگاه امروزی چندان 
کاری به ایــن ندارند که یک نماینــده از چه جناح 
سیاسی وارد مجلس می شود، بلکه می گوید قرار است 

چه کاری و با چه برنامه ای انجام دهی.
در آستانه هر انتخابات  چنین القاء می کنند که افزایش 
مشارکت به معنای پیروزی جبهه اصلاحات و شکست 
اصولگرایان در انتخابات اســت. حالا پرسش آن است 
که آیا اساسا این گزاره یعنی نسبت مستقیم افزایش 
مشــارکت و پیروزی اصلاح طلبان درست است؟این 
تفکر در دو دهه و نیم گذشــته وجود داشــته است 
که اصلاح طلبان طبقه متوســط و قشر خاکستری را 
نمایندگی می کنند. منظور از طبقه متوســط بیشتر 
ناظر به متوسط منزلتی است؛ اعم از دانشگاهیان، دگر 
اندیشان و... و منظور از قشر خاکستری افرادی است 
که به طور کلی چندان در فضای سیاسی قرار ندارند 

و اگر موجی انتخاباتی شــکل بگیرد آنها وارد صحنه 
می شــوند. البته این نوع نگاه غلط هم نبوده است و 
اصلاح طلبان در مقاطعی نمایندگی این دو قشر را بر 
عهده داشــته اند اما به نظر می رسد در شرایط کنونی 
نمی توان به قطعیت گفت که همان طبقه شــهریِ 
متوسط یا قشر خاکستری لزوما در پی اصلاح طلبان 
نیستند و شــاید حضور یا عدم حضور اصلاح طلبان 
تأثیر ویژه ای بر حضور این طبقات در انتخابات ندارند. 
بنابراین این گزاره اصلاح طلبــان مبنی بر اینکه اگر 
مشــارکت بالا برود لزوما نیروهای اصلاح طلب پیروز 
انتخابات اند، چندان دقیق نیست. نکته دیگر آنکه اتفاقا 
طبقه متوسط و خاکســتری امروزی مطالباتی فرای 
سخنان تکراری اصلاح طلبان دارند و به جای ماندن 
در دایره اصلاح طلبــی یا اصولگرایی فرای جناح های 
سیاسی، مطالبه گرند. نگاه امروزی چندان کاری به این 
ندارند که یک نماینده از چه جناح سیاسی وارد مجلس 
می شــود، بلکه می گوید قرار است چه کاری و با چه 
برنامه ای انجام دهی؛ در حالی که اصلاح طلبان تقریبا 
هیــچ نکته تازه و بدیعی برای ارائه به جامعه ندارند و 
صرفا می گویند ما بیاییم تا اصولگرایان نیایند. یعنی 
اصلاح طلبان بیش از هر زمان مبلغ نگاهی سلبی اند تا 
ایجابی و طبیعی است نسل امروز سخن و ایده ایجابی 

می خواهد تا امیدوار به حل مشکلاتش شود.

مسئله دیگر آن است که حتی آن بخشی از مردم که 
در انتخابات شرکت نکنند هم طرفداران اصلاح طلبان 
نیستند زیرا اصلاح طلبان را نماینده سیاسی-گفتمانی 
خود نمی دانند. با این اوصاف اصلاح طلبان مانند یک-

دو دهه پیش به هیچ وجه قدرت جذب طبقه متوسط 
و خاکستری را ندارد و نه باید افزایش مشارکت را لزوما 
به دلیل حضورشان در انتخابات تلقی کنند و نه آرایی 
که در صندوق انتخابات ریخته نمی شــود را آراء خود 
بدانند. اصلاح طلبان در تمام این ســال ها نتوانستند 
گفتمانی تازه از خود ارائه دهند. آنها حتی نتوانستند 
یک مانیفســت چند صفحــه ای از جبهه اصلاحات 
منتشر کنند. با این اوصاف طبیعی است که جامعه ای 
که پویاست و رو به جلو می رود از اصلاح طلبان عبور 
کند. نکته دیگر هم آن اســت کــه عملکرد ضعیف 
آنها در یک دهه گذشــته باعث ریزش شدید سرمایه 
اجتماعی شان شد. به این معنی که آنها هم در حوزه 

گفتمانی ناتوان عمل کردند و هم در حوزه اجرایی.
در این شــرایط به نظر می رســد برای جذب طبقه 
متوسط و خاکســتری هر جناحی اعم از اصولگرا یا 
اصلاح طلبان هم می تواند موفق باشد و هم ناموفق زیرا 
جذب این طبقات همان طور که گفته شد بستگی به 
برنامــه و راهبرد دارد نه صرفا تکیه بر صف جناحی و 

حزبی. 

فرصت ها و چالش های هوش مصنوعی در بازار کار قشر خاکستری و انتخابات مجلس
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روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

 ë yadegar.emroz@gmail.com   ë yadegaremrooz.ir

تهرانوواشنگتنمایلبهنابودیمسیرتنشزداییطیشدهنیستند؛

تفاهم نانوشته ایران و آمریکا در خطر

سومینهابپتروشیمیدرایرانشکلمیگیرد

مکران
ی   بهشت سرمایه گذار

علیرغمشعارهایدولتسیزدهم
درخصوصساماندهیصنعتوبازارخودرو؛

اوضاع  آشفته  صنعت  عیان است

منازعهادامهداربرسرنرختاکسیهایاینترنتی

  گرانی هایی که نوبر هستند

صفحه 3

با بالا رفتن  تعرفه اینترنت، بستر  فضای  مجازی  متلاطم تر از قبل شد 

کیفیت بی  اینترنت  کیفیتگرانی   بی  اینترنت  گرانی  
پساز۱۷سالوقفه؛

کاوش های باستان شناسی 
کنارصندل جیرفت آغاز شد

کستری و انتخابات مجلس قشر خا
علی اصغر سلیمانی

طبقه متوسط و خاکســتری امروزی مطالباتی 
فرای سخنان تکراری اصلاح طلبان و اصولگران 
دارنــد و به جای مانــدن در دایره اصلاح طلبی 
یــا اصولگرایــی فــرای جناح های سیاســی، 
مطالبه گرنــد. نگاه امروزی چندان کاری به این 
ندارند که یک نماینده از چه جناح سیاسی وارد 
مجلس می شــود، بلکه می گوید قرار است چه 

کاری و با چه برنامه ای انجام دهی...

برنامه ریزی در حوزه  اشتغال، نیازمند 
اطلاعات دقیق و  شفاف  است

  ندا خسرو شاهی/ روزنامه نگار 
یکی از دغدغه های همیشگی بازار کار دستیابی به اطلاعات در این حوزه 

و موضوع هوشمندسازی فعالیت های این بخش است ...

شبیه سازی به سبک وزیر خارجه روسیه 
هومان دوراندیش 
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ë جاوید فرجام نیا / اقتصاددان

انحصاردرپرداختالکترونیکبهایسوخت؛

 عامل حملات سایبری

در صفحه 4 ببینیداینفوگرافیک اختصاصی

شــركت مجتمع گاز پارس جنوبي)پالايشگاه نهم)فاز 12(( در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با 
شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصه عمومي دومرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت 

)سامانه ستاد( تامين نماید:
  شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002097587000186

 شماره مناقصه و تقاضا : شماره مناقصه  R9/402/37 و شماره تقاضا 4094102619
 موضوع و شرح مختصر اقلام درخواستی: دستگاه جت ماشین

 مبلغ برآوردي مناقصه : 180,000,000,000 ريال
 مبلغ تضمين شركت در فرایند ارجاع كار: 9,000,000,000 ريال

 نوع تضمين شركت در فرایند ارجاع كار: تضمین شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامین 
قابل قبول وفق آيین نامه تضمین شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزيران مي باشد.

 تاریخ هاي مهم در فرآیند برگزاري مناقصه از طریق سامانه ستادایران:
زمان اولین انتشار آگهی/ارسال به صفحه اعلان عمومی: 06 / 10 / 1402

 مهلت بارگيري و دریافت اسناد ارزیابی کيفی از سامانه ستادایران: 16 / 10 / 1402
 مهلت بارگذاري و ارسال پاسخ استعلام و مدارک ارزیابی کيفی در سامانه ستادایران:

1402 / 10 / 30 
 آخرین مهلت بارگذاری پيشنهادات فنی و مالی در سامانه ستادایران: پس از ارزيابی کیفی 
مناقصه گران، مستندات دريافت پیشنهاد فنی و مالی به همراه برنامه زمانی از طريق سامانه ستاد ارسال 

می گردد.
 آدرس مناقصه گذار: استان بوشهر- كنگان- كیلومتر 15 جاده عسلويه- مجتمع گاز پارس جنوبي- 

پالايشگاه نهم)فاز12( –  كد پستي: 7539171057 - تلفن : 07732313943
بديهی است کلیه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه پیشنهاد های خارج از 
سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه 

ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمايند. 
مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بیشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره 

تلفن های 07732313943 تماس حاصل فرمايند.
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/10  
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/11

آگهي فراخوان ارزيابي كيفي مناقصه عمومي
 دو مرحله ای 

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شناسه آگهی: 1631301

نوبت اول
شرکت ملی گاز ایران

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

مندرج در جدول ذیل در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت
شرکت آب وفاضلاب خوزستان درنظردارد مطابق قانون برگزاری مناقصات  پروژه زيررا به شرکتهای واجد شرايط واگذار  نمايد. 

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد قیمت مناقصه گران و گشايش پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد. و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند

 شمارة مناقصه در
روزنامه

 شماره فراخوان در سامانه
 مبلغ تضمین شرکت در عنوان مناقصهتدارکات الکترونیکی دولت

فرایند ارجاع کار
 مهلت دریافت اسناد مناقصه از

طریق سایت ستاد
تاریخ وساعت

گشایش پاکت های مناقصه  از طریق  سایت ستاد

1402/ 3040200200۵۷44000413 

 خرید ملزومات برقی مربوط به طرح آبرسانی به آبادان و اصلاح و
 بازسازی شبکه و تاسیسات آب شهرهای رامهرز و ایذه و باغملک
 و اندیمشک و لالی و مسجدسلیمان و بهبهان و تکمیل مجتمع

 آبرسانی اولویت دار روستایی مجتمع های آبرسانی رغیوه و تشان و
 بهبهان و بازسازی تاسیسات آبرسانی سیدالشهدا شهرستان دشت

                                       آزادگان و آبرسانی به 34 روستای شهید عباسپور

2۷ /1402/10تا مورخ        938،000،0001402/10/16
ساعت 10:00

*** پرداخت هزینه چاپ آگهی به عهده  برندگان مناقصات خواهد بود ***
  اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس 021-41934

  اسناد مناقصه از طريق سامانه ستاد قابل دريافت مي باشد. و براساس زمانبندي قید شده در سامانه ستاد، پس از تكمیل توسط مناقصه گر تحت بستر سامانه ستاد تحويل خواهد شد.
  تحويل اسناد تحت بستر سامانه ستاد تابع قوانین و مقررات مربوطه اعلام شده در اين سامانه مي باشد.

  آخرين مهلت تحويل اسناد مناقصه تا ساعت 09:00 روز گشايش پاکت ها مي باشد.
 محل تحويل پاکت )الف( اسناد مناقصه: علاوه بر ارائه تضمین شركت در فرآيند ارجاع کار در بستر سامانه ستاد، مناقصه گر مي بايست اصل تضمین را در يك پاكت مناسب با عنوان پاكت "الف" قرار داده و لاك و 
مهر نمايد. روي " پاكت الف" ، عنوان و موضوع مناقصه، نام و مشخصات مناقصه گران، ذكر گردد و طبق برنامه زماني اعلام شده به شركت آب و فاضلاب خوزستان به آدرس اهوازـ كیانپارس ـ فلكه اول ـ  شركت آب 

و فاضلاب خوزستان ـ طبقه پنجم دبیرخانه حراست و امور محرمانه ، تحويل دهد.
 گشايش پاکت ها از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت در دفتر مديريت قراردادها اين شرکت میباشدوحضورپیشنهاددهندگان درجلسه گشايش، بلامانع است .آدرس پايگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات کشور

http://iets.mporg.ir  و سايت اينترنتي شركت :www.abfakhz.ir می باشد .         
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/12

 درج آگهی تجديد فراخوان مناقصه عمومی
 يک مرحله ای به شماره 3040 /1402  

  روابط عمومی وآموزش همگانی  شركت آب وفاضلاب خوزستان

شناسه آگهی: 1633216

نوبت اول

شرکت آب وفاضلاب خوزستان
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شبیه سازی به سبک
 وزیر خارجه روسیه 

هومان دوراندیش  	
سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه، در مصاحبه 
با شبکه "روســیه  ۲۴" گفته است: »اهدافی که 
بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اسرائیل از جنگ 
غزه اعــلام کــرده، در خصوص از بیــن بردن 
حمــاس به عنوان یک گــروه نظامی و اصولًا به 
عنوان یک ســازمان، شــبیه غیرنظامی کردن 
)باریکه غزه( است. این بســیار شبیه اهداف ما 
در اوکراین است... ما باید مراقب تاریخ مشترک 
خــود با اســرائیل و قبل از هر چیــز، مبارزه با 
نازی ها باشیم. این چیزی اســت که حقیقتاً ما 
را از نظر تاریخی متحد می کند«. این ســخنان 
لاوروف، ظاهرا نشانه چرخشی در موضع روسیه 
نسبت حماس و حتی جنگ غزه است.  در اوایل 
آبان ماه، هیأتی از حماس به مســکو سفر کرد و 
این ســفر با اعتراض دولت اسرائیل مواجه شد. 
همچنین روســیه چه قبل از پذیرش نمایندگان 
حمــاس در مســکو و چه بعد از آن، خواســتار 
آتش بس در غزه بود. بنابراین اگر تلاش اسرائیل 
بــرای از بین بردن حماس بــه عنوان یک گروه 
نظامی )و "اصولا به عنوان یک سازمان"( معطوف 
به هدفی شــبیه هدف روسیه از حمله نظامی به 
اوکراین است، معلوم نیست پیش از این خواستار 
توقف جنگ غزه بود. روســیه نه تنها با عضویت 
اوکرایــن در ناتو مخالف اســت، بلکــه اوکراینِ 
قدرتمنــد از نظر نظامی را خطری برای خودش 
می داند مگر اینکه دولتــی روس گرا در اوکراین 
بر ســر کار باشد و ضمنا روســوفیل بودن این 
دولت، مثل مورد بلاروس، تضمین شــده باشد. 
بله اســرائیل می گوید در پی غیر نظامی کردن 
نوار غزه است و روسیه هم در پی تضعیف قدرت 
نظامــی اوکراین. به همیــن دلیل لاوروف گفته 
است اهداف اسرائیل و روسیه در غزه و اوکراین 
"شبیه" یکدیگرند. روسیه توان غیر نظامی کردن 
اوکرایــن را ندارد وگرنه لاوروف می گفت اهداف 
مســکو و تل آویو در اوکرایــن و غزه، دقیقا عین 
یکدیگرنــد و هیچ تفاوتی ندارنــد. نکته دوم در 
سخنان لاوروف، تاکید بر "تاریخ مشترک روسیه 
و اســرائیل" و ضرورت "مبارزه با نازی ها" است.

روس ها مدعی بودند در اوکراین مشغول جنگ با 
نازی ها و در واقع در حال نازی زدایی از اوکراین 
هســتند. این تشــبیه مضحک و بی ربط را هیچ 
کــس در دنیا جــدی نگرفت. اســرائیل پس از 
عملیات 7 اکتبر، حماس را به داعش تشبیه کرد 
ولی در ادامه جنگ، که خشــونت اسرائیل حتی 
از نظــر متحدان غربی اش هــم غیر قابل توجیه 
شــد، تشــبیه حماس به داعش از رونق افتاد و 
اتفاقا برخی از منتقدان جنگ غزه، عملکرد خود 
اســرائیل در نوار غزه را به عملکــرد نازی ها در 
قبال یهودیان در اروپا تشــبیه کردند.مثلا ماشا 
گسن، روزنامه نگار و نویسنده روسی-آمریکایی، 
با انتشار مقاله ای در نشریه نیویورکر، نوار غزه را 
به »یک محله یهودی نشین در یک کشور اروپای 
شرقی که توسط آلمان نازی اشغال شده است« 
توصیف کرد. ماشــا گســن در هجدهم دسامبر 
2023  "جایزه هانا آرنت" را بابت اندیشــه های 
سیاســی اش در شــهر برمن آلمان دریافت کرد 
امــا بنیاد هاینریــش بل، یکــی از حامیان این 
جایزه و ســنای شــهر برمن به دلیل انتقاد او از 
عملکرد اســرائیل در نوار غزه، در مراسم اهدای 
این جایزه شــرکت نکردند. آلمان نازی در طول 
جنگ جهانی دوم در کشــورهای تحت اشــغال 
ایجاد  )گتــو(  یهودی نشــین  خود محله هــای 
می کرد تا با تفکیک یهودیان از ســایرین بتواند 
آن ها را ســرکوب کند. محله های یهودی نشین، 
زندان هایــی در فضــای باز بودند کــه در آن ها 
یهودیان گرسنگی می کشــیدند، بر اثر بیماری 
می مردند یا کشته می شــدند. کسانی هم که از 
آن جا جان ســالم به در می بردنــد در نهایت به 
اردوگاه ها منتقل می شــدند و در آنجا قتل عام 

می شدند. 
ماشــا گســن، که خودش یک یهودی است، در 
مقالــه اش با عنوان »زیر ســایه هولوکاســت«، 
که در روز ۹ دســامبر منتشر شد، همچنین به 
بررســی تاثیر هولوکاســت در آلمان پرداخت و 
اســتدلال کرد که امروزه در آلمان آزادی بیان 
درباره اســرائیل وجود نــدارد. در حالی که یک 
روزنامه نگار یهودیِ روســی-آمریکایی، عملکرد 
اسرائیل در جنگ غزه را به عملکرد رژیم هیتلر 
تشبیه کرده )و دولتمردانی نظیر اردوغان و بسی 
افراد دیگــر نیز چنین نظری را مطرح کرده اند(، 
حالا ناگهان وزیر خارجه روسیه از تاریخ مشترک 
روســیه و اســرائیل، ضرورت مبارزه با نازی ها و 
شباهت اهداف این دولت در جنگ های اوکراین 
و غزه ســخن می گوید.آیا نباید این سخنان را به 
معنای تغییر موضع روســیه در قبال جنگ غزه 
و همسویی این کشــور با اسرائیل قلمداد کرد؟ 
پاسخ این ســؤال احتمالا در روزها یا هفته های 
آینده معلوم می شود ولی اجمالا به نظر می رسد 
تغییری در موضع مســکو نســبت به جنگ غزه 
پدید آمده اســت و به همین دلیل وزیر خارجه 
روســیه، در بحث از جنگ غزه، چنین همدلانه 
درباره اســرائیل حرف می زند.آیا نشســت اخیر 
روسیه با کشــورهای عربی در همدلی مسکو با 
تلاش اســرائیل برای حماس زدایی از غزه موثر 
بوده اســت؟ یا اینکه لحن و محتوای ســخنان 
لاوروف در مصاحبه با شبکه "روسیه 24" را باید 
در ادامه کدورت پدیدآمده میان ایران و روسیه 
ارزیابــی کــرد؟ کدورتی که خــودش محصول 
نشست اخیر روسیه و کشورهای عربی بوده و در 
قالب انتقادات بی سابقه مقامات سیاسی برجسته 

ایران از روسیه متجلی شد.

پيام اميرعبداللهيان به تل آويو 
وزیر امور خارجه کشــورمان گفــت: اقدامي که 
اسراییل روي سید رضي انجام داد، از عصبانیتي 
بود که در شکست هاي سیاسي، نظامي و امنیتي 

متوجه آنها شده است.
»حســین امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه در 
حاشــیه مراسم بزرگداشت شــهید سید رضي 
موســوي در جمــع خبرنگاران، گفت: شــهید 
سیدرضي موسوي حقیقتاً یکي از بهترین ها بود. 
من در همه ســفرهایم به ســوریه در سال هاي 
متمادي با این شــهید ارتباط داشتم و مي دیدم 
که صادقانه، صمیمانــه و مخلصانه براي تأمین 
حداکثري امنیت ملي و امنیت منطقه در مبارزه 

با تروریسم تلاش مي کرد. 
وي افزود: تردید نکنید که مسیر و راه این شهید 
ادامه پیدا خواهد کرد. رژیم غاصب این شهید را 
ترور کرد، اما چیزي از اهداف جمهوري اسلامي 
ایران براي تأمیــن حداکثري امنیت در منطقه 
و ایران نخواهد کاســت، بلکه ما را در این مسیر 
مصمم تر خواهد کرد. وزیر امور خارجه کشورمان 
تصریح کرد: البته رژیم صهیونیستي در بیش از 
هشــتاد روز گذشته دو شکست را متحمل شده 
است؛ شکست اول روز هفتم اکتبر بود که در آن 
روز اسرائیل در بعد سیاسي و امنیتي به تمام معنا 
فرو ریخت و در هشتاد روز گذشته نیز با مقاومت 
غزه در ابعاد نظامي فرو ریخت. وي گفت: اقدامي 
که اسرائیل روي سید رضي انجام داد از عصبانیتي 
بود که در شکست هاي سیاسي، نظامي و امنیتي 
متوجه آنها شــده بود و این موضوع در دنیا ثبت 
شده است و همه استراتژیست هاي نظامي هم بر 

آن تاکید دارند.

اعلام جزئيات جديد درباره 
مذاکرات آتش بس در نوار غزه

اکسیوس  جزئیاتي درباره مذاکرات کنوني براي 
آزادسازي اســرا نزد حماس در مقابل آتش بس 
در غــزه اعلام کرد.  اکســیوس  جزئیاتي درباره 
مذاکرات کنوني براي آزادسازي اسرا نزد حماس 

در مقابل آتش بس در غزه اعلام کرد. 
3 مسئول اسرائیلي گفتند که میانجیگران قطري 
اعــلام کردند کــه حماس با اصل ازســرگیري 
مذاکرات درخصوص توافق جدید براي آزادسازي 
حدود 30 اســیر در غزه در مقابل آتش بس چند 
هفته اي موافقت کرده است. مسئولان اسرائیلي 
امیدوارند توضیحات بیشتري طي روزهاي آینده 

دعوت کنند. 

انتقاد بوررل از کشتار بي رويه 
غيرنظاميان در غزه

مســئول سیاســت خارجه اتحادیه اروپا اقدام 
اسرائیل در جابه جایي اجباري پیاپي فلسطینیان 
در نوار غزه و شــمار بالاي قربانیان غیرنظامي را 

مورد انتقاد قرار داد. 
مســئول سیاســت خارجه اتحادیه اروپا اقدام 
اسرائیل در جابه جایي اجباري پیاپي فلسطینیان 
در نوار غزه و شــمار بالاي قربانیان غیرنظامي را 
مورد انتقاد قرار داد. »جوزپ بوررل«، مســئول 
سیاســت خارجه اتحادیه اروپا با اشاره به ادامه 
عملیات زمیني ارتش اسرائیل در مرکز غزه گفت 
کــه علي رغم تعهدات این رژیــم براي حفاظت 
از غیرنظامیــان، این عملیــات همچنان تلفات 

سنگیني بر جاي مي گذارد.
 وي در ادامــه افزود: »بمبــاران اردوگاه آوارگان 
مغازي یکــي از مرگ بارترین این حملات بود و 
اکنون نیز گزارش هایــي درباره جابه جایي 150 

هزار نفر دیگر منتشر شده است.«

بايدن کنگره
 را به خاطر اسرائيل دور زد

براي دومین بار در ماه جاري، دولت بایدن کنگره 
آمریکا را دور زد تا فروش اضطراري تســلیحات 
به رژیم صهیونیســتي را تایید کند؛ آن هم در 
شــرایطي که تل آویــو با وجود انتقــاد فزاینده 
بین المللي به حملاتش علیه حماس در غزه ادامه 

مي دهد. 
وزارت امور خارجه آمریکا روز جمعه اعلام کرد که 
آنتوني بلینکن، وزیر امور خارجه ایالات متحده به 
کنگره درباره دومین تصمیم به فروش اضطراري 
تسلیحات و مهمات اطلاع داده که شامل فروش 
147.5 میلیــون دلار تجهیزاتي از جمله فیوزها 
و پرایمرهایي اســت که براي ساخت گلوله هاي 
155 میلي متري مورد نیاز رژیم صهیونیســتي 
است. در بیانیه این وزارتخانه آمده است: »با توجه 
به فوریت نیازهاي دفاعي اسرائیل، وزیر خارجه 
آمریکا به کنگره اطلاع داده که از اختیاراتش براي 
تصمیم گیري راجع به تعیین وضعیت اضطراي و 
تایید فوري ارسال تجهیزات استفاده کرده است. 

چند روز پیش سه کشــور اروپایی عضو 
برجام به همراه ایالات متحده امریکا بیانیه 
ای را صادر کردند و از جمهوری اســامی 
افزایش میزان غنی  از  ایران خواســتند 
سازی خود در سطح ۶۰ در صد خودداری 

نماید. 

این بیانیه مشــترک بعد از بیانیــه آژانس بین 
المللی انرژی اتمی در روز ســه شنبه صادر شد 
که اعلام کــرد جمهوری اســلامی کاهش ۶۰ 
درصدی اورانیوم را معکوس نموده و این افزایش 
می تواند امری خطرناک تلقی شود. هر چند که 
بدنبال آن رییس سازمان انرژی اتمی جمهوری 
اسلامی نظر آژانس بین المللی را صائب ندانست 
و اعلام کرد اتفاق جدیدی رخ نداده و جمهوری 
اســلامی طبق مقررات همان روند قبلی را ادامه 
میدهد و اطلاعات آژانس بین المللی نادرســت 

است.
لازم به ذکر است قبل از حوادث ۷ اکتبر و آغاز 
درگیری حماس با رژیم صهیونیستی، مذاکراتی 
با واسطه  بین ایران و آمریکا برگزار شد. اخباری 
که بطور غیر رســمی از این مذاکرات به بیرون 
درز کرد و تکذیب هم نشــد حاکــی از آن بود 
که دو طرف توافق کردند بخشــی از پول بلوکه 
شده ایران به حسابی در قطر منتقل شود، تنش 
منطقــه ای کاهش یابد، بر میــزان فروش نفت 
ایران افزوده گردد و میزان تولید مواد 60 درصد 
غنی شــده کاهش یابد. حالا با این اتهامی که از 
ســوی آمریکا و متحــدان اروپایی اش در بیانیه 
مطرح شده این ســوال پیش می آید که تفاهم 
نانوشــته  بین ایران و امریــکا کارکرد خود را از 
دســت داده یا هنوز امیدی بــه حفظ آن وجود 

دارد.
واقعیت این اســت که تحــولات منطقه آنقدر 
شــتابان است که نمی توان ارزیابی دقیقی از ان 
ارائه کرد؛ به ویــژه آنکه دولت آمریکا با حمایت 
بی چون و چرا از اسرائیل و تشویق این رژیم به 

ادامه حمــلات و مخالفت با خاتمه جنگ، نقش 
اساســی در ادامه این بحران دارد. زیرا اگر اراده 
ای از سوی امریکا برای توقف درگیری ها وجود 
می داشت با فشار سیاســی و قطع کمک های 
نظامی می توانســت پذیرش آتش بس و کشتار 

غیر نظامیان را توسط اسرائیل متوقف کند.
در صــورت ادامه این روندی که مقامات ارشــد 
اسرائیل تاکید دارند این جنگ چند ماهی دیگر 
تــا پایان آن زمان خواهد بــرد امید چندانی  به 
رفع مشــکلات بوجود آمــده در تفاهم ایران و 
امریکا  نباید وجود داشته باشد. اما این امیدواری 
هم وجود دارد که با ورود هیأت حماس به قاهره 
برای گفتگو در رابطه با طرح صلح مصر شــاهد 
باشــیم که دو طرف منازعه بــا رد و بدل کردن 
امتیازاتی نهایتا به آتش بس تن در دهند. آتش 
بســی که حماس به خاطر کشتار غیرنظامیان و 
کشتار زنان و کودکان توسط اسرائیل و اسرائیل 
بخه خاطر فشــار داخلی بــرای آزادی و امنیت 

۱۲۰ اسیر خود بدان نیازمندند.
 در ایــن صــورت می تــوان امیــدوار بود که 
میانجیگــران بین ایران و آمریــکا چه قطر و یا 
عمان مجددا سعی کنند در سایه آرامش نسبی 
به وجود آمده بر فعالیت خود افزوده و از نابودی 

تفاهــم  بین ایــران و آمریــکا جلوگیری کنند. 
قطعا هم آمریکا و هم جمهوری اســلامی مایلند 
تفاهمی که ماهها با مذاکراتی فشرده و طولانی 
بدست آمده و می تواند مقدمه ای برای تفاهمات 
بعدی باشد از بین نرود و هر دو کشور نیازمند به 

ادامه این روند هستند.
نکته قابل توجه اینکه جنگ غزه بر سیاست های 
جهانــی تأثیر گذار بوده و بیش از همه بر جنگ 
اوکراین اثر گذاشته است. به طوری که منجر به 
تضعیف قابل توجه اوکراین و موضع برتر سیاسی 
و نظامی روسیه شده اســت. تغییر موضع اخیر 
روسیه به نفع اسرائیل که در مصاحبه اخیر وزیر 
خارجه روسیه شــاهدش بودیم، نشان می دهد 
که احتمال دارد روس ها در حال بده بستانی با 
آمریکا برای پایان و داشتن دست برتر در جنگ  

و به احتمالی از طریق اسرائیل هستند.
اگر این احتمال در نظر گرفته شــود ادامه روند 
گفــت و گوی ایــران با آمریــکا و حفظ تفاهم 
ضروری است، زیرا در صورت منتفی شدن تفاهم 
بین دو کشــور، اثر منفی بیانیه آمریکا و ســه 
کشور اروپایی می تواند در نشست بعدی آژانس 
و مصوبــه ای منفی و تند انعــکاس یابد که در 
اینصورت صلاح نیســت بر روی  حمایت روسیه 

در آژانس و شورای امنیت حسابی باز کرد.
برخــی اظهارات در داخل ایــران حکایت از این 
باور دارد که گویا دولت آمریکا در سال انتخابات 
دســت به ماجراجویی های جدیدی نخواهد زد. 
این فرض از جهاتی درســت اســت. اما تنها در 
صورتی درست است که حزب مخالف در آمریکا 
نتواند دولت را به تعلــل و ضعف در برابر رقبا و 

دشمنان خارجی متهم کند. 
اگر توازن حساســی که در چنین مواردی وجود 
دارد بــه هم بخورد، کاخ ســفید ممکن اســت 
ماجراجویــی در خارج را تنهــا راه برای تقویت 
موقعیت خود در داخل تصــور کند. بنابرادعای 
آژانس، حجم و میزان اورانیوم غنی شــده ایران 
طی هفته های اخیر افزایش داشته است. در این 
بین، زد و خورد بین آمریکا و نیرو های مقاومت 
اوج گرفته اســت. وال اســتریت ژورنال با توجه 
به این دو اتفاق می گوید توافق نانوشــته ایران و 
امریکا در عمان عملا دچار فروپاشی شده است. 
انتشار بخش هایی از یک گزارش رافائل گروسی 
به اعضای آژانس توسط سخنگوی آژانس اتفاق 
مهمی اســت. ســخنگوی آژانس مدعی شــده 
اســت که تولید اورانیوم با غنای ۶۰ درصد طی 
هفته های گذشته ۳ برابر شده است و به ۹ کیلو 
در ماه افزایش یافته اســت. وی مدعی شده که 
ایران از ژوئن گذشــته تا اواخــر نوامبر ۳ کیلو 
از ایــن نوع اورانیوم را تولیــد می کرده و به این 
ترتیب اکنون ســطح تولید به ۹ کیلو در ماه که 
در نیمه اول ۲۰۲۳ معمول بوده، بازگشته است. 
این ادعا اگر درست باشد به این معنی است که 
ایران طی یک دوره حدودا ۵ ماهه تولید اورانیوم 
۶۰ درصد را به یک ســوم کاهش داده بود و در 
نوامبر مجددا تولیدش را به ســطح قبل از ژوئن 
بالا برده اســت. البته قابل توجه است که آقای 
محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی ایران 
تاکید کرده که "هیچ کار جدیدی" انجام نشــده 
و ایران تنهــا "فعالیت های جاری" خود را دنبال 

می کند.

یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: ما عملًا داریم برای 
یک اینترنت نیم بند فیلتر شده با کلی محدودیت های مختلف 
قیمت بالایی پرداخت می کنیم که حتماً منجر به نارضایتی 

خواهد شد.
جلال رشــیدی کوچی، درحالی که دولت در زمان انتخابات 
وعده اینترنت رایگان و باکیفیت می داد؛ امروز شاهد افزایش 
قیمت اینترنت هســتیم؛ این افزایش قیمت چه تاثیری بر 

قشر ضعیف و افراد کم درآمد و افزایش قیمت سایر کسب و 
کارهای اینترنتی خواهد داشت، گفت: یکی از وعده هایی که 
آقای رئیس جمهور در زمان انتخابات داشتند این بود که برای 
اقشار کم درآمد یا ضعیف جامعه اینترنت را رایگان می کنند، 
اما به نظر می رسد امروز اینترنت را با این افزایش قیمتی که به 

وجود آمده است، حذف کرده اند. 
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان این که باید در نظر 

بگیریم با این افزایش قیمت اینترنت دیگر در توان بسیاری 
از افراد نیســت که این اندازه هزینه کنند و یا اگر هم هست 
بالاخره به سبد خانوار فشار می آید، اظهار داشت: نکته بعدی 
این اســت که ما بارها و بارها شاهد افزایش قیمت اینترنت 
توسط اپراتورها بوده ایم و همیشه هم وزرای مربوطه گفته اند 
ما با این شــرط می پذیریم که کیفیت افزایش پیدا کند؛ من 
اصطلاحی که به کار می برم این است که ما عملًا داریم برای 

یک اینترنت نیم بند فیلتر شده با کلی محدودیت های مختلف 
قیمت بالایی پرداخت می کنیم که حتماً منجر به نارضایتی 

خواهد شد. 
وی ادامه داد: همیشه اپراتورها گفته اند که ما کیفیت را افزایش 
می دهیم، کیفیت که افزایش پیدا نکرده هیچ هر سال به نظر 
می آید شاهد کاهش کیفیت هستیم و همه این ها دست به 
دست هم می دهد تا نارضایتی در سطح جامعه شکل بگیرد. 

رشیدی کوچی:

رئیس جمهور اینترنت را برای افراد ضعیف رایگان نکرد؛ حذف کرد

تهران و واشنگتن مایل به نابودی مسیر تنش زدایی طی شده نیستند؛

تفاهم نانوشته ایران و آمریکا در خطر 

قربانیان غیرنظامی بمباران های اسراییل
گتی ایمجز  در بیمارستان ناصر در شهر خان یونس در جنوب نوار غزه/ 

کردن صندوق های انتخاباتی در یک مرکز ورزشی آماده 
کارتا برای انتخابات سراسری 2024 اندونزی/ زوما  در شهر جا

به روایت تصویر

یادداشت

کوتاه ازسیاست



تهدیدهای حاصل از حملات انصار الّله  موجب شده 
تا شرکت های کشتیرانی جهانی از دریای سرخ دور 
شوند. اکنون بسیاری از کشتی ها در اطراف دماغه 
امید خوب حرکت می کنند، رخدادی که می تواند 
بیش از یک هفته به زمان کشتیرانی و تا 20 درصد 

به هزینه های حمل و نقل اضافه کند.

ë  انصار الله، آمریکا را وارد بن بست کرد/ چرا
بایدن در دریای سرخ منفعل است؟

به گزارش اقتصاد نیوز، حملات انصار الله به دریای 
سرخ و در حمایت از مردم غزه و فلسطین سیستم 
کشتیرانی را درگیر بحران کرده است.18 دسامبر، 
وزارت دفاع آمریکا از تشــکیل عملیاتی موســوم 
به»نگهبان رفــاه« خبر داد. هــدف از این ائتلاف 
تضمین امنیت دریایی در دریای سرخ و باب المندب 
است که نقطه توقف کشتیرانی بین دریای سرخ و 
خلیج عدن محسوب می شود. از 7 اکتبر، انصار الله 
بیش از صد حمله موشکی و پهپادی بدین منطقه 
انجــام داده اند.تهدیدهای حاصــل از حملات این 
گروه موجب شده تا شرکت های کشتیرانی جهانی 
از دریای ســرخ دور شوند. اکنون بسیاری از کشتی 
ها در اطراف دماغــه امید خوب حرکت می کنند، 
رخدادی که می تواند بیــش از یک هفته به زمان 
کشــتیرانی و تا 20 درصد بــه هزینه های حمل و 

نقل اضافه کند.

ë مانور قدرت انصار الله

چنین انحرافی  اقتصاد شکننده بازیگری چون مصر 
را تحت تاثیر قرار خواهد داد. 

عوارض کانال سوئز منبع قابل توجهی برای تامین 
ارز برای دولت مصر است. علاوه بر این، درآمد بندر 
ایلات اســرائیل تا 80 درصد کاهش یافته اســت.

در حالی که هزینه های جهانی ناشــی از حملات 
انصار الله به خطوط کشــتیرانی به طور پیوسته در 
حال افزایش است، این حملات از منظر سیاسی و 
استراتژیک به نفع این گروه است، در یمن، حمایت 
از انصار الله، حتی در میان برخی از مخالفان، افزایش 
یافته است. در بسیاری از کشورهای مسلمان دیگر، 
این گــروه به عنوان یکی از گروه های مســلمانی 
قلمداد می شــوند که در برابر تجاوزات اســرائیل 
ایستاده اند.این حملات غرور ملی را در میان بسیاری 

از مردم یمن برانگیخته است.
عملیات راهبردی پیچیده انصار الله همچنین مورد 
توجــه مخاطبان داخلی و بیــن المللی قرار گرفته 
است. به گفته منابع یمنی تداوم این حملات تمایل 
ها برای عضویت در انصار الله و حمایت مالی از این 
گروه را افزایش داده اســت. این حملات همچنین 
نشــانی از گستره جغرافیایی نفوذ انصار الله و ظهور 
آنها به عنوان یک قدرت منطقه ای است. به نوشته 
ریسپانســیبل استیت کرفت، تنها پیامد منفی این 
کمپین ضد اسرائیلی، حداقل تاکنون، کاهش تعداد 
کشــتی های پهلوگرفته در بنادر حدیده و ســلیف 
تحت کنترل انصار الله بوده است. یمن بیش از 90 
درصــد مواد غذایی خود را وارد می کند و بیشــتر 

واردات از طریق حدیده انجام می شــود. عوارض و 
مالیات های ناشــی از این بندر منبع درآمد مهمی 
برای این گروه اســت. کاهش اسکله ها در حدیده 
و افزایش هزینه های بیمه دریایی نیز خود به یک 

چالش تبدیل شده است.

ë پیامدهای جنگ های نامتقارن برای آمریکا
گروهــی از ناظران مدعی اند، در حالی که انصار الله 
یکی از بهترین نیروهای مبارز چریکی در منطقه، اگر 
نگوییم جهان، بوده و هست، موفقیت آنها در میدان 
نبرد و خارج از یمن بــه دلیل ناتوانی و عدم اتحاد 

دشمنان شان است. 
دولت به رسمیت شــناخته شده بین المللی یمن 
 )PLC( و شورای رهبری ریاست جمهوری )IRG(
نتوانسته اند ده ها شبه نظامی را که در مناطق خارج 
از کنترل انصار الله مستقر هستند را متحد کنند.به 
ادعای ناظران بخش قابل توجهی از تجهیزات انصار 
الله از جنگده هایی که عربستان سعودی و امارات در 
اختیار نیروهای نیابتی خود در یمن قرار می دهند، 
تامین می شود. بســیاری از شبه نظامیان سعودی 
و اماراتی مورد حمایت ســلاح های خود را در بازار 
پررونق تسلیحات یمن می فروشند، جایی که انصار 

الله این سلاح ها را خریداری می کنند.
 انصار الله همچنین بر زرادخانه ها، تأسیسات مونتاژ 
تسلیحات، وزارتخانه های دولتی و نهادهای اقتصادی 

رو به رشد در یمن کنترل دارند.
از 7 اکتبر، ایــالات متحده و متحدانش بر اقدامات 

دفاعــی با هدف رهگیری موشــک ها و پهپادهای 
انصار الله متمرکز شده اند. هزینه های این اقدامات 
به طور پیوسته در حال افزایش است. ایالات متحده 
و متحدانش نمی توانند تعداد زیادی از موشک های 
چند میلیون دلاری کمیاب  شــان را برای از بین 
بردن پهپادهایی که می توانند حتی هزار دلار قیمت 

داشته باشند،خنثی کنند. 
انصار الله کارخانه هایی دارند که به ســختی هدف 
قــرار می گیرند، کارخانه هایی کــه قادرند ده ها تا 
صدها هواپیمای بدون سرنشــین ارزان قیمت در 
هفته بسازند.پهپادهای پیچیده تر با سرعت کمتری 
تولید می شوند، اما انصار الله هنوز هم می توانند چند 
صد فرونــد از این هواپیماهــا را در طول چند ماه 
جمع آوری کنند. این گروه تنها از بخشی از پهپادها 
و موشک های مسلحی که در حال حاضر در اختیار 
دارند اســتفاده کرده  و هنوز پهپادها و موشک های 
پیشــرفته تر خود را بــه کار نگرفتــه اند.مجموعه 
کشتی های تحت رهبری ایالات متحده که اکنون 
در دریای سرخ و خلیج عدن مونتاژ شده اند، همراه با 
دارایی های ساحلی در کشورهای همسایه، از قدرت 
آتش کافی برخوردار اســت تا توانایی های نظامی 
انصار الله را حداقل در کوتاه مدت کاهش دهد.با این 
حــال، چنین کمپینی باید تا چند ماه  فعالیتش را 
ادامه دهد، گزاره ای که هزینه هنگفتی برجای می 
گذارد. انصار الله ها استاد جنگ نامتقارن هستند – 
این حقیقتی است که کارزار آنها در دریای سرخ به 

وضوح نشان می دهد.

انصار الله، آمریکا را وارد بن بست کرد

راز انفعال بایدن در دریای سرخ
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برنامه ریزی در حوزه  اشتغال، نیازمند 
اطلاعات دقیق و  شفاف  است

  ندا خسرو شاهی/ روزنامه نگار  	
یکی از دغدغه های همیشــگی بازار کار دستیابی به اطلاعات 
در این حوزه و موضوع هوشمندسازی فعالیت های این بخش 
است .بر اساس اعلام مسئولان وزارت کار طی ۹ ماه گذشته 
بیش از ۹۷۰ هزار فرصت شــغلی در کشور ایجاد و نزدیک به 
۹۰ درصد از تعهد اشتغال ســالانه یک میلیون نفری دولت 
سیزدهم در ســال ۱۴۰۲ محقق شده اســت.بی تردید آمار 
بالای فارغ التحصیلان دانشگاهی و نیروهای آماده به کار در 
کشــور، اهمیت استفاده حداکثری از ظرفیت های موجود در 
بخش های مختلف را بیش از پیش ضروری می سازد. بر همین 
اساس رئیس جمهوری تأمین سالانه یک میلیون شغل را نیاز 
ضروری کشور دانسته و وزارت کار را مامور راه اندازی و تکمیل 
سامانه های اطلاعاتی و نظارتی در زمینه اشتغال و جمع آوری 
مهارت هــا و ظرفیت های کارجویان در این ســامانه ها کرده 
است.کارشناسان بر این باورند که راه اندازی نظام اطلاع رسانی 
بازار کار علاوه بر آنکه موجب شــفافیت بیش تر در بازار کار 
می شــود، اطلاعات لازم بــرای شناســایی کارجویان اعم از 
دانش  آموختگان و ســایر افراد جویای کار را فراهم می کند.با 
راه اندازی ســامانه جامع اطلاع رسانی بازار کار زمینه تجزیه و 
تحلیل شغلی تمام مردم ایران و اطلاعات لازم برای شناسایی 
کارجویان و دانش آموختگان فراهم می شــود.بر اساس اعلام 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی طی ۹ ماه گذشــته بیش از 
۹۷۰ هزار فرصت شــغلی در کشور ایجاد شده و ۹۰ درصد از 
تعهد ایجاد اشــغال سالانه یک میلیون نفری دولت سیزدهم 
در سال ۱۴۰۲ محقق شده است.سیدصولت مرتضوی ـ وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اخیرا در بازدید از مرکز نظام جامع 
اطلاعات بازار کار اعلام کرد که طراحی و راه اندازی ســامانه  
جامع اطلاعات بــازار کار در آینده نزدیک بخش عمده ای از 
نیازهای داده محور اشتغال کشور را حل خواهد کرد.به گفته 
وی با داشــتن اطلاعات جامع و دقیق می توان به برنامه ریزی 
مناسب و نظارت دقیق و اثرگذار در حوزه اشتغال کشور دست 
پیدا کرد.مرتضوی ضمن ارائه گزارشی از آمار ایجاد اشتغال در 
سال جاری، گفت: با گذشت ۹ ماه از سال ۱۴۰۲ میزان ایجاد 
اشتغال روند مناسبی را طی کرده و تاکنون بیش از ۹۷۰ هزار 
فرصت شغلی در کشــور ایجاد شده است. همچنین نزدیک 
به ۹۰ درصد از تعهد ایجاد اشــغال سالانه یک میلیون نفری 
دولت سیزدهم در سال ۱۴۰۲ محقق شده است.پیش از این 
محمود کریمی بیرانوند - معاون اشــتغال وزیر کار با تشریح 
مزیت های راه اندازی سامانه جامع اطلاعات بازار کار گفته بود: 
با راه اندازی ســامانه امکان تجزیه و تحلیل شغلی تمام مردم 
ایران صورت می گیرد و بســتر جمع آوری اطلاعات لازم برای 
شناســایی کارجویان از جمله دانش  آموختگان و سایر افراد 
جویای کار فراهم می شود.به گفته وی از طریق سامانه مذکور، 
تمام مردم با داشــتن کدملی دارای پروفایل شــغلی مهارتی 
خواهند شــد و شناسایی بیکاران و شاغلان امکانپذیر خواهد 
شــد.در حال حاضر یکی از دغدغه های همیشــگی بازار کار 
دســتیابی به اطلاعات در این حوزه و موضوع هوشمندسازی 
فعالیت های این بخش اســت که با راه اندازی ســامانه نظام 
جامع اطلاع رســانی بــازار کار محقق می شــود.با راه اندازی 
ســامانه جدید در آینده  نزدیک همه نیروهای فاقد اشــتغال 
بر اســاس مهارت های خود ســاماندهی و طبق نیاز بازار کار 
و مجموعه هــای صنعتی، تولیدی و خدماتی معرفی و به کار 

گرفته می شوند.

 در حالی که سازمان خصوصی سازی با انتشار آگهی اعلام کرده بود قصد دارد بلوک ۵۱ درصدی دو باشگاه استقلال 
و پرسپولیس را در روز ۱۲ دیماه واگذار کند، فرابورس ایران با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد به دلیل نبود متقاضی، این 
عرضه انجام نمی شود.پیش تر سازمان خصوصی سازی اعلام بود تعداد ۵ میلیارد و ۳۶۲ میلیون و ۶۵۷ هزار و ۶۵۰ سهم 
معادل ۵۱ درصد سهام شرکت فرهنگی ورزشی پرسپولیس )سهامی عام( متعلق به وزارت ورزش و جوانان، را به صورت 
نقد و شرایطی در روز سه شنبه، ۱۲ دی ماه امسال از طریق بازار پایه فرابورس ایران به فروش می رساند.قیمت پایه هر 
سهم این بلوک "پرسپولیس" برای این عرضه نیز معادل قیمت تابلوی فرابورس در روز عرضه )معادل قیمت پایانی روز 
قبل از عرضه( به اضافه ۱۱۰ درصد به شرط آنکه از ۳۹۴۶ ریال کمتر نباشد، تعیین شده بود.همچنین قرار بود تعداد ۵ 
میلیارد و ۵۰۳ میلیون و ۴۸۶ هزار و ۵۰۰ سهم معادل ۵۱ درصد سهام شرکت فرهنگی ورزشی استقلال ایران متعلق 
به وزارت ورزش و جوانان، توسط سازمان خصوصی سازی به صورت نقد و شرایطی در روز سه شنبه، ۱۲ دیماه امسال 

از طریق بازار پایه فرابورس ایران به فروش برسد.

رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران استان آذربایجان شرقی گفت: نزدیک به بیست سال است که  عدم تطابق 
عنوان شغلی با وظایفِ کارگران به یکی از مهم ترین و بدترین مشکلاتِ کارگران تبدیل شده است؛ مشکلی که حتی 
می تواند سرنوشتِ زندگیِ کاری و شخصی کارگران را تغییر دهد و آن ها را مجبور به ده سالِ کارِ بیشتر کند. سعید 
فتاحی گفت: در کارگاه هایی که مشاغل آن سخت و زیان آور هستند، بعضی از کارفرمایان برای فرار از پرداخت دیون 
خود، که همان ۴ درصد سهم حق بیمه سخت و زیان آور است، از ارسال عنوان شغلیِ صحیح کارگران به سازمان 
تأمین اجتماعی امتناع می کنند. زمانی که موعدِ بازنشستگیِ این کارگران می رسد، به دلیلِ مغایرتِ عنوان شغلی با 
شغلِ اصلیِ، کارگر برای آنکه مدارک برای اثباتِ این تخلف جمع کند، راه بسیاری باید برود و حتی شاید نتواند این 
موضوع را ثابت کند و در نهایت نمی تواند تائید کمیته بدوی را بگیرد. فتاحی گفت: کارگری که سال ها کار سختِ 
و زیان آور انجام داده ، حالا باید ده سالِ دیگر اضافه در کارگاه بماند و آسیب های بیشتری ببیند. این کارگر احتمالا 

دورانِ بازنشستگیِ بسیار سختی در پیش دارد .

دومین عرضه بلوک  ۵۱ درصدی استقلال و پرسپولیس منتفی شددردسرِ کارگران مشاغل سخت و زیان آور برای بازنشستگی

همه چیز از نامه اپراتورها به رییس جمهور شروع 
شد. درخواستی برای افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه 
به گفته آن ها تعرفه های کنونی اش  اینترنت که 
باعث »کاهش شــدید قدرت ســرمایه گذاری 
اپراتورها و مانع توســعه تکنولوژی های جدید 

ارتباطی اعم از ثابت و موبایل« شده بود.

درخواســت افزایش ۱۰۰ درصد قیمت اینترنت خیلی 
زود بــا واکنش های بســیاری روبه رو شــد که یکی از 
مهم ترین آن ها توضیحــات محمدجواد آذری جهرمی 

وزیر پیشین ارتباطات و فناوری اطلاعات بود.
 او ادعای اپراتورها درباره عدم رشــد تعرفه اینترنت در 
۵ ســال گذشــته را رد کرد. ادعایی که پایه و اساس 

درخواست افزایش ۱۰۰ درصد قیمت اینترنت بود.
جهرمــی البته حال و روز ناخــوش اقتصادی اپراتورها 
را تاییــد کرد اما دلیل آن را چیز دیگری می داند: »اما 
واقعیت این اســت که اقتصاد اپراتورهــا علیرغم این 
افزایش ها حال و روز خوشی ندارند، چون علاوه بر تورم 
افسار گسیخته با فیلترینگ فله ای بازار آنها را سرکوب 
کردنــد. کاش نامه آنها به رییــس جمهور برای توقف 
فیلترینــگ و آزار کاربران بود نــه افزایش آزار مردم از 
طریق افزایش تعرفه…«عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات کنونی اما در واکنش به درخواست 
اپراتورها چنیــن گفت:  »»در این مورد هنوز تصمیمی 
گرفته نشــده، اما خط قرمز ما کیفیت است؛ هرچیزی 
که سبب کاهش کیفیت شــود، ما حتماً برایش تدبیر 
می کنیم.«عیسی زارع پور در حاشیه جلسه ششم دی 
ماه هیئت دولت افزود: »به دنبال سود اپراتور نیستیم، 
به دنبال افزایش کیفیت هســتیم. اگرچه از ســال ۹۶ 
تعرفه ها دســت نخــورده اما ســازمان تنظیم مقررات 

شــروطی را برای افزایش قیمت مشخص کرده است. 
هنور تصمیمی گرفته نشــده اســت اما قطعا افزایش 
۱۰۰ درصدی تعرفه را نمی پذیریم.«صحبت های وزیر 
ارتباطات نشان می داد که افزایش قیمت منتفی نیست 
و با »اعلام شرط افزایش تعرفه اینترنت برای اپراتورها« 
مشخص شد که افزایش قیمت ها در راه است.سرانجام 
روز افزایش قیمت فرا رســید و پنجشنبه هفتم دی ماه 
وزارت ارتباطــات با افزایش تعرفــه اینترنت به میزان 
۳۴درصد موافقت کرد. در عوض اپراتورها نیز شــروط 
رگولاتوری برای افزایش ســایت های نســل پنجم به 
۱۰ درصد تا پایان ســال ۱۴۰۳، افزایش پوشش نسل 
چهارم در کشــور به ۹۶ درصد تا پایان سال ۱۴۰۳ و 
افزایش ۳۰ درصدی میانگین سرعت اینترنت در شش 

ماه آینده را پذیرفتند.
آذری جهرمــی در کانــال تلگرامی خــود درباره این 
تصمیــم دوباره از سیاســت های نادرســت در زمینه 
فیلترینــگ انتقاد کــرد و نوشــت: » دو پیامد مهم و 
بارز فیلترینگ گســترده عبارتند از: افزایش نارضایتی 
اجتماعی، کاهش درآمد اقتصادی صنعتگران.نارضایتی 
اجتماعــی در کوتاه مدت و بلند مدت منجر به بروز دو 
نتیجه می شود: اول بزرگ شدن بازار سیاه فیلترشکن 
فروشی و دوم کاهش ســرمایه اجتماعی نظام؛ روشن 
است که بزرگ شدن اولی باعث تشدید دومی می شود.
نتیجه این افزایــش تعرفه نیز دو پیامد اجتناب ناپذیر 
است. اول کاهش اســتفاده مردم و بویژه مستضعفین 
از فنــاوری و در نتیجــه افزایش شــکاف دیجیتال و 

افزایــش ناعدالتی که همه این ها خــود را در افزایش 
بیشــتر نارضایتی اجتماعی نشــان خواهد داد و دوم 
اقتصادی تر شــدن راه حل های اتصال آزاد به اینترنت 
مثل استارلینک. نتیجه ظاهرا واضح است، انتهای این 
مارپیــچ به تامین منافع اقتصادی اینترنت های ماهواره 
ای و ایجاد فاصله بیشتر بین مردم و نظام ختم خواهد 
شــد. جناب آقای رییس جمهور: ایلان ماسک را ناجی 
مــردم ایران نکنیــد. ملت خود را دریابیــد!«در اینجا 
همانطور که از نوشــته وزیر پیشین ارتباطات مشخص 
اســت افزایش تعرفه در عمل ممکن است فراتر از ۳۴ 

درصد باشد. 

ë واکنش هایی به گرانی اینترنت
جلال رشیدی کوچی نماینده مجلس در توییتر نوشت : 
»افزایش ۳۰٪ تعرفه اینترنت)فیلتر شــده( در سالروز 
حماســه ۹ دی و در آستانه انتخابات را به همه کسانی 
کــه به دنبال افزایــش نارضایتی و کاهش مشــارکت 
مردم می باشــند تبریک عرض نموده و از زحمات همه 
عزیزانی که بر ســر ملت منت گذاشــته و مقتدرانه با 
افزایش ۱۰۰٪ تعرفه  مخالفت کردند صمیمانه تشــکر 
می کنم.«لطف الله سیاهکلی عضو شورای عالی فضای 
مجــازی و نماینده مجلس با انتقــاد از قیمت اینترنت 
در کشــور گفت: »اگر در کره جنوبــی هزینه اینترنت 
در ماه ۲۲ دلار اســت، این یک درصد حقوق مردم هم 
نیســت. ولی در ایران مردم ده درصــد حقوق خود را 
هزینــه اینترنت می کنند و ده درصــد دیگر هم خرج 
خرید VPN می کنند.«رضا رشیدپور با کنایه نوشت:  
»آقــای رییس جمهور »قبلی« بیا جــواب بده که چرا 
اینترنت رو گرون کــردی برادر؟ مگه قول نداده بودی 

برای دهک های پایین رایگان می شه؟ 

با بالا رفتن  تعرفه اینترنت، بستر  فضای  مجازی  متلاطم تر از قبل شد 

گرانی  اینترنت بی کیفیت 
یادداشت

اخبار  کوتاه

ساخت یک میلیون واحد مسکونی
  در انتظار پرداخت تسهیلات

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: اراضی ساخت یک میلیون واحد 
مســکونی تامین شــده اما برای اجرای آنها نیاز به افزایش اعتبارات 
بانک ها برای پرداخت تســهیلات ساخت داریم.ارسلان مالکی گفت: 
در حــال حاضر اراضــی مورد نیاز برای ســاخت و اجرای پروژه های 
نهضت ملی مســکن تامین شــده و تاکنون بیش از ۵۳ هزار هکتار 
زمین شناســایی و در اختیار طرح نهضت ملی مسکن قرار داده شده 
اســت.به گفته وی  در سطح کشور تاکنون ۳۸ هزار هکتار اراضی به 
محدوده شــهر ها الحاق شده همچنین ۱۶ هزار هکتار زمین در قالب 
۱۸ شهرک در کشور مصوب شــده که اجرای پروژه های آماده سازی 
آن ها در دســتورکار قرار دارد.تامین زمین اســتان تا حدودی پیش 
رفته.او بیان کرد: تمامی اراضی مورد نیاز تامین شده، اما برای ساخت 
واجرای این پروژه ها باید منابع مالی مورد نیاز توســط بانک ها تامین 
شود که متاسفانه شاهد آن هستیم که این منابع مالی به ویژه توسط 
بانک ها تامین نمی شود همین موضوع باعث شده که دیگر سازندگان 

و تولید کنندگان تمایل چندانی برای این بخش نداشته باشند.

سال ۲۰۲۳ به کام هکرهای رمز ارز نشد
تحقیقات جدید نشــان می دهد که از زمان شکل گیری رمز ارزها، 
هکرها هر سال ارزهای دیجیتال بیشتری را نسبت به سال گذشته 
سرقت کرده اند اما سال ۲۰۲۳ از این قاعده مستثنی بود. داده های 
ارائه شده در پلتفرم REKT که تمام هک ها و سرقت های مربوط 
به رمزارزهای مختلف را ردیابی می کند، نشان می دهد که در سال 
۲۰۲۳، هکرهــا در مجموع ۱.۸۳ میلیارد دلار ســرقت کردند.به 
گزارش تِک کرانچ، دی فای در مقاله خود نوشت: این میزان رمزارز 
اگرچه مربوط به وقایع مختلف بوده اســت، اما آســیب پذیری ها و 
چالش های پایدار در اکوسیســتم  غیرمتمرکز را منعکس می کند. 
سال ۲۰۲۳، گواهی بر آسیب پذیری های مداوم و گام های برداشته 
 شــده در رســیدگی به آنها بود، هر چند که در سال ۲۰۲۳ علاقه 
به این فضا به دلیل بازار نزولی ادامه دار در نیمه اول ســال نســبتا 
ضعیف شد. بزرگترین حادثه در Multichain اتفاق افتاد و ۲۳۰ 
میلیون دلار در این پل از دست رفت. سایر موارد قابل توجه شامل 
سرقت ۱۹۶ میلیون دلار از Euler Financ  و ۱۴۲ میلیون دلار 

از میکسین نت ورکس و ۱۲۲ میلیون دلار از پولونیکس هستند.

علیرغم دو مصوبــه مجلس یازدهــم در خصوص واردات 
خودرو های نو و کارکرده خارجی و البته شــعار های دولت 
سیزدهم در خصوص سامان دهی صنعت و بازار خودرو، آن 
چیزی که همچنان عیان است، اوضاع آشفته صنعت و البته 
گرانی بالا خودرو های ساخت داخل است.در همین رابطه، 
ســیداحمد آوایی، نماینده دزفول گفت: واقعاً نمی دانم چه 
اراده ای وجــود دارد که نمی خواهند مــردم روی به خرید 
خــودروی امن که قیمت آن منطقی باشــد، بیاورند؟ من 
معتقدم این رویه، فســاد موجود در سیستم دولتی است و 
این حرف را هم قبول ندارم که اگر خودرو وارد مملکت شود، 
برخی شاغلان در این حوزه، کارشان را از دست می دهند. 
این گونه صحبت ها، توهین به مردم اســت.وی افزود: ما در 
مجلــس یازدهم و در دو مقطع، تصویب کردیم که واردات 
خودروی نو و کارکرده به کشــور صــورت بگیرد. عجیب 
اســت که قانون وضع می شود، اما خروجی نمی بینیم.عضو 

کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح 
کرد: وقتی ما دو مصوبه در خصوص واردات خودرو داشتیم، 
عده ای آمدند و گفتند این ها دنبال تحقیر مردم هســتند 
و می خواهند خــودروی کارکرده وارد کنند یا وقتی قانون 

وضع کردیم که خودروی نو وارد شــود، باز ایراد گرفتند 
که این کار ارزبری دارد که باید بگویم این صحبت ها دروغ 
اســت.آوایی اظهار داشت: ما افرادی را در کشور داریم که 
محصولی را صادر کردند و ارزآوری داشــتند، حال آقایان 
بگذارند با این ارز وارد شــده، خودرو وارد کشــور شود. از 
سوی دیگر، ما عده ای کارمند و دیپلمات در خارج از کشور 

داریم که ساکن آن جا هستند و خودشان ارز دارند. 
چرا آقایان نمی گذارند آن ها خودرو وارد مملکت کنند؟وی 
یادآور شد: تعداد افراد کشته و مجروح در کشور به واسطه 
ســوانح رانندگی در ایران، به اندازه افراد بی گناهی است 
که این ماه ها در غزه کشــته شــدند. چرا باید روزانه این 
همه کشته و مجروح به خاطر بی کیفیتی خودرو ها داشته 
باشــیم؟ این رویه، هیچ ربطی به تحریم و استکبار جهانی 
ندارد و تمام دولت ها در این زمینه خیانت کردند. نماینده 
دزفول گفت: چرا ۸۰ میلیون نفر ایرانی باید فدای دو، سه 
خودروساز داخلی شوند؟ قیمت بعضی خودرو های ما، ۱۶ 
برابر قیمت خودرو های کشور های همسایه است. حتی در 

افغانســتان، امارات و عراق خودرو به قیمت واقعی خریده 
می شود. واقعاً چه دســتی در کار است که وضعیت ما این 
شده است؟آوایی افزود: اســم این وضعیتی که در آن قرار 
داریم، بی عرضگی اســت. نامش تســلیم دولت ها در برابر 
رانت خوار ها اســت و اصلًا ربطی به این دولت ندارد، همه 
دولت هــا در این زمینه مقصر هســتند. وی در ادامه بیان 
کرد: ایران کــه خودروی برقی و هیبریدی تولید نمی کند. 
چرا این دســت خودرو هــا را وارد نمی کننــد؟ با خودروی 
هیبریــدی که صنعــت داخلی ما ضربــه نمی خورد، پس 
دلیل این وضعیت چیست؟ چرا به خودرو هایی که کیفیت 
بالاتری دارند، لوکس می گویند؟ آن ها فقط ایمنی بالاتری 
دارند. شما ها مشــکل دارید که نمی گذارید این خودرو ها 
وارد کشــور شــوند؟ اجازه واردات بدهید تا هرکسی پول 
دارد و دلش می خواهد، آن خودرو را بخرد.نماینده دزفول 
در پایان خاطرنشــان کرد: رویه کنونــی در حوزه خودرو، 
یعنی تنگ نظری و تسلیم یک سری رانت و فساد ها شدن. 

متاسفانه، تمام دولت ها این راه را رفته اند.

علی رغم شعار های دولت سیزدهم در خصوص سامان دهی صنعت و بازار خودرو؛

اوضاع  آشفته  صنعت  عیان است 
گزارش

محمد آیتی /   گروه  اقتصاد  

 ۱۰.۵ میلیون دستگاه تلفن همراه وارد کشور شد

 محمد رضوانی فر رئیس کل گمرک ایران اظهار کرد: در ۹ ماهه سال جاری ۱۰ میلیون و ۵۴۵ هزار و ۵۲۸ 
دستگاه گوشی تلفن همراه به ارزش ۲ میلیارد و ۲۳۷ میلیون و ۷۵۵ هزار دلار با دو شیوه تجاری و مسافری 
وارد کشــور شده است.وی افزود: در این مدت ۱۰ میلیون و ۱۷۹ هزار و ۸۶۰ دستگاه به ارزش ۲ میلیارد و 
۲۵ میلیون و ۲۶۲ هزار دلار به شیوه تجاری و ۳۶۵ هزار و ۶۶۸ دستگاه به ارزش ۲۱۲ میلیون و ۴۹۳ هزار 

دلار به شیوه مسافری وارد شد.
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دسترسی  به دلیل  اینترنتی  تاکسی های  فعالیت 
آسان و نرخ مناســب کرایه در سال های اخیر 
رشد بسیار چشمگیری داشته است و همین امر 
باعث شده است بازار کار آنان روز به روز داغ و 

داغ تر شود.

  تاکســی های اینترنتی با این پیش فــرض که زندگی 
را برای مردم راحت تر کنند، ایجاد شــدند. مســیرهای 
سر راســت با استفاده از نقشه، ســهولت دسترسی در 
هر ســاعت از شبانه روز به وســیله حمل ونقل، اطمینان 
به اینکه راننده از ســوی نهادهای معتبر تضمین شده 
و البته قیمت مناســب آن بود که باعث شــد، بیش از 
هر پلتفرم بومی دیگر در کشــور مورد اقبال مردم قرار 
بگیرد. در حقیقت با اضافه شدن تاکسی های اینترنتی به 
ســامانه حمل  و نقل کشور، رفته رفته برخی از صاحبان 
آژانس های تاکســی که به صورت ســنتی به کار خود 
مشغول بودند و بدون معیار مشخصی از مسافران کرایه 
دریافــت می کردند، آژانس های خود را تعطیل کردند و 
رانندگانشــان مجبور شــدند به این پلتفرم ها مهاجرت 

کنند. 
رضایت مشــتری از سامانه مســافربری و امکاناتی که 
حمل ونقل هوشمند در اختیارشــان قرار می داد باعث 
شــد کاربران به اســتفاده از این خدمت مشتاق شوند. 
در این بین یکی از مســائلی که باعث می شــد کاربران 
ســامانه حمل  و نقل هوشــمند را ســامانه تاکسیرانی 
ارجح بدانند، این بود که قیمت آن ها تابع تاکســیرانی 
نبود و نرخشــان با توجه به هزینه بنزین، مسافت طی 
شده و ترافیک ســنجیده می شد و بین راننده و مسافر 
قیمت گذاری منصفانه صورت می گرفت. اما مدتی است 
افزایش بدون ضابطه و اعلام نرخ تاکســی های اینترنتی 
در زمان هــای پیک یا در روزهای خاص، کاربرانی که از 
این بســتر استفاده می کنند را دچار مشکل کرده است. 
اکنون کاربرانی که از این پلتفرم ها اســتفاده می کنند 
اعتقادی به منصفانه بودن قیمت ها ندارند و به افزایش 
کرایه ها اعتراض دارند؛ این اعتراض البته فقط شــامل 
حال کاربران نمی شــود. این نارضایتی تنها شامل حال 
کاربران نمی شــود و رانندگان مشــغول به فعالیت در 
ســرویس های حمل  و نقل هوشمند نیز به عدم افزایش 
کرایه هــا اعتراض دارند و همین مســئله باعث شــده 
درخواست های سفر، کمتر از سوی رانندگان مورد قبول 
قرار بگیرد. به هرحال موضوعی که این روزها موجبات 

شکایت شهروندان را فراهم کرده است، افزایش بی رویه 
نرخ کرایه های این تاکســی ها است که در ساعات پیک 
ترافیــک یا بارندگی بدون هیچ معیار و نظارتی روند رو 
به رشــد نجومی به خود گرفته اســت. بر اساس قانون، 
مدیریت حمل  و نقل درون شهری در هر شهری به عهده 
سازمان شــهرداری اســت اما با وجود آنکه از فعالیت 
تاکســی های اینترنتی حدود یک دهــه می گذرد هنوز 
هیچ نظارتی از سوی شهرداری ها بر آنها صورت نگرفته 
اســت!. البته منازعه بر سر نرخ تاکســی های اینترنتی 
قدمتی ۸ساله دارد و تاکسی های اینترنتی در سایه عدم 
نظارت حداقلی اقدام به دریافت کرایه های بی حساب  و 

کتاب کرده اند.
ë  خودروهای شــرکت های تاکسی اینترنتی تاکسی

نیستند 
آبان ماه امســال بود که ســید جعفر تشکری هاشمی؛ 
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شــهر تهران در جمع خبرنگاران به این موضوع واکنش 
نشــان داد و گفت: خودروهای شــرکت های تاکســی 
اینترنتی تاکســی نیســتند؛ بلکه خودروهای شخصی 
هســتند که به صورت بر خط از طریق شرکت هایی که 
هیچ مجوزی از شهرداری تهران ندارند، در حال فعالیت 

هستند. 
وی با تأکید بر اینکه شهرداری باید به صورت بر خط به 
شهروندان خدمات ارائه دهد، عنوان می کند: متأسفانه 
خودروهای شخصی اینترنتی نه در نوع فعالیت و نه در 
نرخ گذاری هیچ مجوز قانونی از شهرداری تهران ندارند. 

رئیس کمیسیون عمران و حمل  و نقل شورای اسلامی 
شهر تهران با اشــاره به نرخ کرایه خودروهای اینترنتی 
ادامه می دهد: نرخ کرایه این خودروها در ســاعت اوج 
ترافیک بسیار عجیب می شود و این مبالغ به هیچ عنوان 
منصفانه نیست و مصوبه شورای شهر تهران را ندارند؛ بر 
همین اســاس مبالغی که دریافت می شود کاملًا خلاف 
نص صریح قانون اســت، زیرا قیمت گذاری تاکســی ها 
وظیفه شــورای شهر است. تشکری هاشمی اضافه کرد: 
برای حل این مشــکل پیگیری هایی انجام شده است و 
رئیس شــورا نیز تأکید کرده است تا در نشست هایی با 
وزارت صمت، وزارت کشور و وزارت ارتباطات که برخی 

از مجوزها را صادر می کند، مشکلات را حل کنیم.
ë  هر گونه افزایش کرایه از سوی تاکسی های اینترنتی

و معمولی خاف قانون است 
اما نکته حائز اهمیت این اســت که با گذشــت 2 ماه 
از واکنش عضو شــورا همچنان رویه افزایش نرخ کرایه 
تاکسی های اینترنتی در ساعات اوج ترافیک و بارندگی 
ادامه دارد و نظارتی بــه روی آنها صورت نمی گیرد. در 
همین راستا مهدی چمران؛ رئیس شورای اسلامی شهر 
تهــران در روزهای اخیر در صحن علنی شــورا به این 
موضوع واکنش نشــان داد و گفت: با بارش باران هیچ 
یک از تاکسی ها اعم از تاکسی های اینترنتی و معمولی 
حــق افزایش کرایه های خود را به دلیــل بارش باران و 

تغییر شرایط آب وهوایی ندارند.
 رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران تصریح می کند: 
شــورای شــهر تهران برای تاکســی های معمولی نرخ 

مصوبی را به تصویب رسانده است و تاکسی های معمولی 
هم ملزم بــه رعایت و دریافت کرایه ها بر اســاس نرخ 
مصوب هستند. چمران هر گونه افزایش کرایه از سوی 
تاکسی های اینترنتی و معمولی را در زمان بارش باران 
خلاف قانون و مقررات دانســت. رئیس شورای اسلامی 
شهر تهران تأکید می کند: نرخ تمام وسایل حمل  و نقل 
عمومی باید توســط شوراها تعیین شــود و به تصویب 
برسد و این که اعلام شود تاکسی های اینترنتی از وزارت 
کشــور مجوز گرفته اند و اتحادیه آنها نرخ ها را مشخص 
می کند، درســت نیســت. البته رئیس شورای اسلامی 
شــهر تهران نه تنها به افزایش نرخ کرایه تاکســی های 
اینترنی و لــزوم نظارت و تعرفه گذاری خدماتشــان از 
ســوی شهرداری منتقد است بلکه از نقص خدمات آنها 
در سرویس دهی به مدارس هم گله می کند و می گوید: 
تاکسی ها علاوه بر زمان بارش در سرویس دهی مدارس 
نیز نتوانســتند به مسئولیت خود عمل کنند و شورا بنا 
دارد به زودی با مطالعاتی که در ارتباط با تاکســی های 
اینترنتی انجام خواهد داد نرخ گذاری تاکســی ها را در 
صحن شورا انجام بدهد.  و اما در نهایت پای وزیر کشور 
هم به این مسئله باز شــد، احمد وحیدی؛ وزیر کشور 
درباره تعیین تعرفه تاکسی های اینترنتی اظهار می کند: 
زمانی که یک تاکســی قرار اســت در شهر فعال شود، 
اتحادیه مربوط به آن باید در جریان هماهنگی آن قرار 
بگیرد. ما در این رابطه شهرداری را به عنوان ساماندهی 
حمل  و نقل درون شهری می  شناسیم و شهرداری ها باید 

در این حوزه ورود پیدا کنند.

ë  ســاماندهی حمــل  و نقل درون شــهری بر عهده
شهرداری ها است 

وزیر کشــور تصریح می کند: ســاماندهی حمل  و نقل 
درون شــهری یکی از تکالیف شهرداری هاست و تعیین 
تعرفه تاکســی های اینترنتی نیز به عهده شــهرداری ها 
قرار دارد. متن قانون در خصوص تاکسی های اینترنتی 
این است که شــهرداری باید کرایه ها را تنظیم کند که 
البته امیدواریم با همکاری تاکســی های اینترنتی این 
مهم حاصل شــود. بر اساس این گزارش، با وجود اینکه 
تاکســی های اینترنتی برای سهل الوصول بودن و... این 
روزها مورد استقبال رو به گســترش مردم قرار گرفته 
است مجوز فعالیت ندارند برهمین اساس باید مسئولان 
مربوطه برای ساماندهی فعالیت آنها تدبیری بیندیشند 

تا شهروندان قربانی این ناهماهنگی نشوند.

جامعه

بر اساس آمارهای سازمان جهانی بهداشت؛

فقط ۳۴ کشور فروش سیگارهای الکترونیکی
 را ممنوع کرده اند

ســیگار الکترونیکی از جمله دخانیاتی اســت که در سال های اخیر در 
میان جوانان به شــدت افزایش یافته اســت و حتی برخی شرکت های 
تولیدکننده با ادعای اینکه با این محصول می توان سیگار را ترک کرد، 
جوانان را به اســتفاده از ســیگارهای الکترونیکی ترغیب می کنند. در 
سیگارهای الکترونیکی نوعی محلول مایع به کار می رود که دود حاصل 
از تبخیر آن که بر اثر گرما ایجاد می شــود، توســط فرد استنشاق می 
شــود؛ در این محلول علاوه بر نیکوتین، از طعم دهنده ها نیز اســتفاده 
می شــود. کارشناسان نظام سلامت بارها هشــدار داده اند که استفاده 
از ســیگارهای الکترونیکی می تواند به ســلامت ریه ها آسیب وارد کند. 
بر اســاس جدیدترین گزارش ســازمان جهانی بهداشــت، سیگارهای 
الکترونیکی حاوی نیکوتین، بســیار اعتیادآور هســتند و برای سلامت 
مضر هســتند و این سازمان از کشورها خواســته است برای محافظت 
از کودکان و افراد غیرســیگاری، اقدام فوری برای کنترل ســیگارهای 
الکترونیکی انجام دهند. این ســازمان در گزارش خود تاکید کرده است 
که ســیگارهای الکترونیکی در ترک مصرف دخانیات موثر نیستند و در 
عوض، شــواهد هشدار دهنده ای در مورد اثرات نامطلوب آنها بر سلامت 
افراد وجود دارد. طبق این گزارش فقط ۳۴ کشــور فروش ســیگارهای 
الکترونیکی را ممنوع کرده اند در حالی که ۸۸ کشور حداقل سنی برای 
خرید سیگارهای الکترونیکی ندارند و ۷۴ کشور هم هیچ مقرراتی برای 
این محصولات مضر ندارند. اثرات طولانی مدت این محصولات بر سلامت 
هنوز به طور کامل شناخته نشده اما ثابت شده است که این محصولات 
مواد ســمی تولید می کنند که برخی از آنها باعث ســرطان می شوند و 
برخــی نیز خطر ابتــلا به اختلالات قلبی و ریــوی را افزایش می دهند. 
پیشــتر علیرضا اســلامی نژاد عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی نسبت به افزایش مصرف ســیگارهای الکترونیک )ویپ( 
در کشور هشــدار داده و گفته بود: بخار متصاعد از این دستگاه ها، بخار 
آب نیســت بلکه ناشی از ســوختن مایع روغنی آن است. وی با رد این 
ادعا که بخار متصاعد شــده از ســیگارهای الکترونیک، بخار آب است، 
گفت: بخار متصاعد از این دستگاه ها، بخار ناشی از سوختن مایع روغنی 
آن اســت. وی با اشاره به اینکه ســیگارهای الکترونیک به منظور ترک 
سیگارهای استنشاقی وارد بازار شد، افزود: مصرف سیگارهای الکترونیک 
رو به افزایش اســت که این امر در سنین پایین نگرانی هایی ایجاد کرده 
زیرا افراد تصور می کنند این قبیل دســتگاه ها مضرات کمتری نسبت به 
سیگارهای استنشاقی دارند، در صورتی که با وجود نبود مطالعات کافی، 
سیگارهای الکترونیک هم تهدیدی برای سلامت مصرف کننده محسوب 
می شود. اسلامی نژاد رقابت شــرکت های دخانیاتی را در روند افزایشی 
استفاده از ســیگار الکترونیکی موثر دانســت و تاکید کرد: سیگارهای 
الکترونیک ممکن اســت به عنوان وسیله کمکی برای ترک سیگار مورد 
قبول باشد ولی نباید جایگزین آن شود و در طولانی مدت مورد استفاده 
قرار گیرد؛ چراکه به طور قطع عوارضی را به همراه دارند. وی ادامه داد: 
در مورد عوارض سیگارهای الکترونیک تحقیقات بسیاری در حال انجام 
است و مقالاتی هم منتشر شده که نشان می دهد این دستگاه ها به هیچ 
وجه بدون خطر نیســتند. حتی می توان با قطعیت گفت مواجهه با دود 
آن ها نیز عاری از ضرر نیســت؛ به ویژه مدل هایی که از مایع اسانســی 
برای کام دهی استفاده می شود. این فوق تخصص ریه تصریح کرد: انواع 
مختلف سیگارهای الکترونیک وجود دارد که هرکدام به نوعی نیکوتین 
را تامین می کند، اما اغلب آنها با حرارت منجر به سوختن مایعی می شود 
و بخار متصاعد آن ناشــی از سوختن مایع روغنی آن است؛ بنابراین دود 
این دســتگاه ها بخار آب نیست. عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی در پایان با تاکید بر اینکه سیگارهای الکترونیک هم مانند 
سیگار معمولی اعتیادآور است، اظهار کرد: دستگاه های الکترونیکی هم 

با جبران نیکوتین سیگار می توانند منجر به ترک یا جایگزینی شوند. 

   آغاز توزیع نیروهای فوق تخصصی پزشکی 
معاون آموزشــی وزارت بهداشــت از توزیع نیروهای فوق تخصصی پزشــکی سال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: توزیع نیروهای فوق تخصصی پزشــکی از دیروز شنبه در دانشگاه ها و 
دانشــکده های علوم پزشــکی سراسر کشور خبر آغاز شــد. ابوالفضل باقری فرد افزود: امسال ۳۴۳ نفر از نیروهای فوق تخصصی در ۲۵ رشته مختلف با هدف ارتقای سطح کیفی 
شاخص های آموزشی  درمانی و ارایه خدمات گسترده فوق تخصصی توزیع خواهند شد که از این تعداد ۵۰ نفر نیروهای بومی و اختصاصی دانشگاه ها هستند.  معاون آموزشی 
وزارت بهداشــت درمان و آموزش پزشــکی درباره پذیرش رتبه های برتر گفت: نفرات اول با اخذ اعلام نیاز از مراکز آموزشــی درمانی به دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی 
مورد نظر معرفی می شوند.باقری فرد درباره فرایند توزیع نیروهای فوق تخصص پزشکی گفت: روند توزیع نیروهای فوق تخصصی پزشکی در سال جاری با برنامه ریزی انجام شده 
از چندین ماه قبل و اخذ اعلام نیازهای مبرم و ضروری از دانشــگاه ها و با هدف توزیع هوشــمند و مبتنی بر نیاز و تاکید بر مشــی عدالت در ارائه خدمات نظام سلامت از طریق 

سامانه جایابی انجام شد.

گزارش

کسی های اینترنتی  خ تا منازعه ادامه دار  بر سر نر

 گرانی هایی که نوبر هستند 

رشته

نفس کشیدن از راه دهان و عوارضی 
که به جا میگذارد

خشکی دهان

پوسیدگی
 دندان  ها

خشکیلبها

التهاب و 
بیماری  های لثه

اثر سوء روی فرم بوی بد دهان
فک  ها و صورت

اینفوگرافیک اختصاصی

سرپرست معاونت مشــاوره و امور روانشناختی 
مرکز توســعه پیشــگیری درباره طــرح ارتقای 
کیفیت خدمات مشاوره و روانشناختی در مراکز 
مشــاوره و خدمات روانشناختی دولتی گفت: بر 
اســاس نیازسنجی انجام شــده از روانشناسان، 
مشــاوران و مراجعین و بمنظور ارتقای کیفیت 
خدمات مشــاوره و روانشناســی، ارتقای سطح 
دانش و مهارت های مشاوران در دستور کار قرار 
گرفت. بــه همین منظور در ابتــدا اولویت های 
آموزشی تعیین شد و سپس برنامه ریزی آموزشی 
لازم انجام شــد.در همین رابطه و به منظور بالا 
بردن کیفیت خدمات ارائه شده توسط مشاوران، 
در طول ســال چندین دوره آموزشــی با حضور 
اســاتید بنام و مطرح در سراسر کشور به صورت 
منطقه ای به مورد اجرا گذاشته می شود.معصومه 
توکلی در باره بیشــترین خدماتی که در مراکز 
مشــاوره و خدمات روانشــناختی ارائه می شود، 
تصریح کــرد: در این مراکز خدمات مشــاوره و 
روانشناســی در زمینه هــای خانــواده، پیش از 
ازدواج، زوج درمانــی، تربیت کودک و نوجوان، 
اعتیاد  ســالمندی،  تربیتی،  تحصیلــی  بالینی، 
و… ارائه می شود، در برخی از مراکز، دوره های 
آموزشــی )از قبیل مهارت های زندگی، آموزش 
پیش از ازدواج، آمــوزش فرزندپروری، آموزش 
روابط زوجین و…( نیز برگزار می شــود.توکلی 

در پاســخ به این ســوال که آیا در همین راستا 
طرح های ویژه ای برای زنان سرپرســت خانوار، 
افراد در معرض آســیب و سایر گروه های هدف 
سازمان بهزیســتی دارید؟ گفت: به منظور ارائه 
خدمات به زنان سرپرست خانوار و افراد نیازمند و 
آسیب پذیر که بضاعت مالی پرداخت حق الزحمه 
مشــاوره را ندارند، خدمات مشــاوره در مراکز 
مشــاوره دولتی به صورت رایگان ارائه می شود. 
همچنین جهت دسترســی بیشــتر این افراد به 
خدمات مذکور، از طریق پرداخت یاری برگ به 
مراکز مشــاوره خصوصی تحت نظارت سازمان، 
خدمات مــورد نیاز این عزیزان ارائه می شــود. 
همچنین طرح ارائــه آموزش ها پیش از ازدواج، 
زندگــی خانواده و… نیز بــرای این عزیزان در 
حال برنامه ریزی و اجراست.وی در پاسخ به این 
سوال که از ابتدای سال چه تعداد زوج در سامانه 
تصمیم ثبت نام کرده اند و آیا نســبت به ســال 
گذشته این روند افزایش داشته است یا کاهش، 
خاطرنشــان کرد: تعداد پذیرش سامانه تصمیم 
در سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۱۸۴.۶۶۵ زوج بوده است. 
در سال ۱۴۰۲ نیز تعداد پذیرش از ابتدای سال 
تا ۴ دی ماه بالــغ بر ۱۳۴.۹۷۷ زوج بوده و این 
در حالی اســت که در مدت زمان مشابه نسبت 
به ســال قبل )۱۴۲.۶۷۸( کاهش داشــته است 
که علت این امر راه اندازی ســامانه میسر توسط 

قوه قضائیه و خروج حدود ۱۰ اســتان از سامانه 
تصمیم و ورود آن ها به ســامانه مسیر است.وی 
درباره عمده مشــکلات زوجین که در ســامانه 
تصمیم ثبت نام کرده اند، گفت: عمده ترین علل 
طلاق های ثبت شده در سامانه تصمیم به ترتیب 
عبارتند ازعدم تســلط بــه تکنیک های مرتبط 
بددهنی،  بی توجهــی،  زندگی،  مهارت هــای  با 
بی احترامــی، اعتیاد، دروغگویــی، عدم رضایت 
از روابط جنسی و… اســت.توکلی در پاسخ به 
این ســوال که آیا برنامه ای برای گسترش مراکز 
مشــاوره در بهزیستی وجود دارد ؟ تصریح کرد: 
با توجه به افزایش روزافزون درخواســت افراد به 
دریافت خدمات مشاوره در مراکز مشاوره )اعم از 
دولتی و غیر دولتی(، برنامه ریزی جهت افزایش 
تعداد مشــاوران و روانشناســان در مراکز و راه 
اندازی مرکز جدید در اســتان های فاقد مرکز و 
افزایش مرکز در اســتان های بزرگ انجام شده 
است.وی درباره خدماتی که به زوجین و به ویژه 
زوجین بی بضاعت در این مراکز ارائه می شــود، 
توضیح داد: ارائه خدمات مشاوره و روانشناختی 
و برگزاری دوره های آموزشی مهارت آموزی )از 
قبیل مهارت های زندگی، آموزش پیش از ازدواج، 
مهارت های فرزندپروری، آموزش روابط زوجین، 
حل تعارض و…( بــرای زوجین بی بضاعت در 

این مراکز ارائه می شود.

سرپرست امور روانشناختی مرکز توسعه پیشگیری مطرح کرد؛ 

ارائه خدمات مشاوره رایگان به افراد کم بضاعت در مراکز مشاوره دولتی
روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

آگهی مفقودی
 

بــرگ سبز)شناســنامه( و کارت و یکــی از پــلاک هــای تراکتور 
کشــاورزی 285 تک دیفرانســیل مدل 1391 به شماره پلاک 964 
ک 14 ایران 14 و شــماره موتور LFW00967A و شــماره شاسی 
N3HKA1CE3SAM19024 به نام مصطفی منصوری به شماره 
ملی 1757701273 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
ســند کمپانی ، برگ سبز و کارت ماشــین ) تمام مدارک( خودروی 
نیســان مدل 1379 به شــماره موتور 150055 و شــماره شاســی 
C50872 و شــماره پلاک 388 ص 33 ایران 41 مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
 

مجوز حمل سلاح شکاری مدل 5 تیر گلنگدنی به شماره کالیبر 7/92 
و شماره بدنه 8949 پ ساخت ایران به نام مهدی عطایی فرزند بهرام 
متولد 1375 به شماره ملی 4190453447 مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط 

آگهی مفقودی
ســند کمپانی ، برگ سبز و کارت ماشــین ) تمام مدارک( خودروی 
بنــز مدل 1365 به شــماره موتور 10028104 و شــماره شاســی 
56258366 و شــماره پلاک 368 ع 49 ایران 31 مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان : 

 ۵۰ درصد از نقاط پر حادثه قزوین 
رفع خطر شد

قزویــن- مصطفــی مــرادی، خبرنــگار یادگارامــروز: مدیرکل 
گفــت: ۱۴ نقطــه  راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای قزویــن 
پرحادثه و تصادف خیز در مسیرهای اصلی، فرعی و روستایی 
کنون ۵۰ درصد آن رفع خطر  این استان شناسایی شده که تا

شده است.
 جواد حق لطفی بیان داشــت: رفع نقــاط پرحادثه و تصادف 
خیز اســتان قزوین به ۲ بخش تقســیم شده که ۶ نقطه آن تا 
پایان ســال جاری و هشــت نقطه دیگر نیز تا پایان ســال ۱۴۰۳ 

در دستور کار قرار دارد.
کنــون از ۶ نقطــه در حــال اجــرا، چهــار  وی اضافــه کــرد: هــم ا
نقطه رفع خطر شده و صورتجلسه آن نیز با پلیس راه به امضا 
رســیده اســت، ۲ نقطه دیگر نیز در مرحله عملیات و اجرا قرار 

دارد که تا قبل از پایان سال به اتمام می رسد.
حق لطفی در مورد اقدامات قبل از عملیات اصلاح و بازسازی 
مســیرهای حادثــه خیــز اظهــار کــرد: قبــل از انجــام عملیــات 
اصلاح، یکســری اقدامات اولیه انجام شــده تا بــرای رانندگان 
این مکان ها آشکارســازی و مشــخص شــود، همچنین علایم 
و مشخصات هشدار دهنده نیز برای این مسیرها تعبیه شده 
تــا میزان تصادفات و تلفات جاده ای در این محدوده کاهش 

یابد.
این مســوول تصریح کرد: شناســایی نقاط پر حادثه در ســال 
گذشته با بررسی کروکی تصادفات مربوطه به سه سال گذشته 
انجــام شــد، به این صورت کــه بیش از چهار هــزار برگ کروکی 
در ســامانه RMS بارگــذاری شــد تــا مدل هــای خروجــی قابل 

تشخیص و تحلیل باشد.
حــق لطفــی خاطرنشــان کرد: از ســال ۹۶ تــا ۱۴۰۱ بیــش از ۵۶ 
نقطه پرتصادف در راه های استان رفع نقص و اصلاح شده تا 
با افزایش ضریب ایمنی راه ها، آمار تصادفات جاده ای کاهش 

یابد.

مدیر خدمات حمایتی کشاورزی استان :

بیش از ۶۵ درصد برنامه ابلاغی کود استان 
ایلام تامین شد

یادگارامــروز: مدیــر خدمــات  ایــام- ســارامیری، خبرنــگار 
حمایتی کشاورزی استان ایلام گفت: بیش از ۶۵ درصد برنامه 

ابلاغی کود استان ایلام تامین شد
سیامک بیگی مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی ایلام، 
ضمن بیــان آمار و اطلاعات دقیقــی از مجموعه فعالیت های 
کنون، عملکرد  این شــرکت اعلام کرد: از ابتدای سال جاری تا
شــرکت قابــل قبول بوده اســت. بــه طوریکه در مجمــوع انواع 
نهاده های کشــاورزی شــامل انواع کود های یاران های، بیش 
از ۳۷ هزار و ۴۳۲ تن انواع کود شیمیایی تدارک یا توزیع شد.

وی تصریح کرد:نکته قابل توجه در زمینه تلاش شــرکت برای 
اجــرای برنامــه ابلاغی وزارت متبوع در زمینــه تامین، تدارک و 
توزیع انواع کود های کشاورزی یارانه ای این است که با وجود 
ک و گیــاه به  کاهــش بــارش بــاران در ایــن اســتان، تغذیــه خــا
بهترین وجه به انجام رســیده و درحال حاضر شاهد هستیم 
کــه ۶۵ درصــد از برنامــه ابلاغی به بیش از ۳۷ هــزار ۴۳۲ انواع 
کود های یارانه ای ازته، فسفاته و پتاسه در قالب الگوی کشت 

در اختیار کشاورزان قرار گرفته است.
کید بر اینکه برنامه مصوب ســال جــاری تامین ۵۶  بیگــی با تا
هزار و ۹۱۹ تن انواع کود های ازته، فسفاته و پتاسه اعلام شده 
اســت، گفت: بخش عمده آن حدود ۹۰ درصد از محل منابع 
داخلــی تامیــن خواهــد شــد و بــه صــورت یارانــه ای در اختیار 

کشاورزان استان قرار خواهد گرفت.
مدیــر شــرکت خدمــات حمایتی کشــاورزی ایــلام اظهــار کرد: 
کــه انشــالله بتوانیــم با برنامه ریــزی کوتاه مــدت و میان مدت 
تــا پایان ســال جــاری از مقــدار مورد انتظــار کود عبــور کنیم و 
بــا ترویــج و فرهنــگ ســازی مصــرف متعــادل انــواع کود هــای 
ازته، فســفاته و پتاســه به همــراه کود های آلــی و بیولوژیک نیز 
بــه وضعیت خوبی از نظر اســتاندارد جهانی برســیم تا کارایی 

تولید افت نکند

شهردارکرمانشاه:

ساماندهی مسیر شهری سفر کرمانشاه به کربلا 
در اولویت است

کرمانشــاه- فریــده محمدی، خبرنــگار یادگارامروز: شــهردار 
کرمانشــاه گفت : ســاماندهی مسیر شهری ســفر کرمانشاه به 
کربــلا در اولویــت قــرار دارد و وعده هایی برای این ســاماندهی 

داده شد.
نادر نوروزی شهردار کرمانشاه امروز در جمع خبرنگاران، گفت 
: در دیــدار معاونیــن و مدیران شــهرداری کرمانشــاه با مهدی 
ســلیمی رئیس سازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور در 

سالن جلسات شهرداری کرمانشاه مباحثی مطرح شد.
بــه  کرمانشــاه  شــهرداری  اقدامــات  از  گزارشــی  افــزود:  وی 
خصــوص در مورد اقدامات اربعین به وی ارائه شــد تا بتوانیم 
کــرده و ماشــین های جدیــد  ماشــین آلات خــود را بازســازی 

داشته باشیم.
شهردار کرمانشاه تصریح کرد: موارد مرتبط با زائران اربعین به 
صــورت جدی مطرح شــد، زیرا کرمانشــاه دروازه کربلا اســت و 

زائران هنگام سفر از این استان عبور می کنند.
وی بیــان کــرد: ســاماندهی مســیر ســفر کربــلا به دلیــل اینکه 
کرمانشــاه بزرگ تریــن مرکز اســتانی اســت که زائــران از آن عبور 

می کنند دارای اهمیت است.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: قول هایی توسط این مقام 
مســوول داده شــده که بــا پیگیری های شــهرداری کرمانشــاه 

قطعا عملی خواهد شد .

تعیین تکلیف 94 درصد از کالاهای رسوبی سنواتی در بنادر استان بوشهر 

خــرم آباد- مهدی نجف وند، خبرنــگار یادگارامروز: 
مدیــرکل اقتصادی و دارایی لرســتان گفت: ۱۰۰ همت 
تسهیلات اشتغالزایی در قالب حساب ویژه پیشرفت 

و عدالت به استان های کشور اختصاص یافت.
علــی محمــدی  با اشــاره بــه اولویــت وزارت اقتصاد در 
راســتای سیاســت هــای کلان دولــت، اظهــار کــرد: ۵۰ 
همت )هزار میلیارد تومان( از این مبلغ در سطح ملی 
بوده که از این محل منابعی اختصاص یافته که برای 
توزیع بین هشــت نهاد حمایتی اســت و ۵۰ درصد نیز 

در سطح استانی توزیع می شود.
وی افــزود: در ایــن راســتا ۱۳ هــزار و ۸۱۰ میلیــارد ریال 
به نهادهای حمایتی استان اختصاص داده شده که 
نرخ سود آن چهار درصد و برای ایجاد اشتغال در نظر 

گرفته شده است.
مدیــرکل اقتصــاد و دارایی لرســتان با بیــان اینکه این 
اســتان ۱۱۲،۵ میلیون یورو ســرمایه گــذاری خارجی از 
کنون داشــته اســت، افزود: هرچند تحریم  ســال ۹۵ تا
هــای ظالمانــه دشــمنان نظــام، تــا حــدودی حضــور 

ســرمایه گــذاران خارجــی را در کشــور تحــت تاثیــر قرار 
داده و ســرمایه گــذاران برای انتقــال ارز با محدودیت 
هایی مواجه هستند، با این حال روند سرمایه گذاری 

های خارجی در استان مطلوب بوده است.
محمدی اضافه کرد: درگاه ملی مجوزها یکی از موانع 
جــدی پیــش روی ســرمایه گــذاری را که صــدور مجوز 
بوده در ســالهای اخیر رفع کــرده و این روند در دولت 
ســیزدهم تــداوم یافته اســت ف در حــال حاضر چهار 

هزار و ۲۰۰ مجوز در این درگاه وجود دارد.
وی با بیان اینکه ســال ۸۹ هیات وزیران برای سرمایه 
گذاری خارجی مصوبه ای داشــت که در همین راستا 
کز خدمات ســرمایه گذاری در استان ها نیز شکل  مرا
کید کرد: بخش اقتصاد شــامل دولت، تعاون  گرفت، تا
و بخش خصوصی اســت و هدف از این مصوبه دادن 
که دولت بنــگاه دار  اقتصاد به دســت مــردم بــود، چرا
خوبی نیســت، اما بخــش خصوصی به دنبال ســود و 

منفعت است.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی لرستان با بیان اینکه 

تسهیلات تبصره ۱۸ یک نوع تسهیلات تکلیفی است، 
اضافه کرد: سهم استان لرستان در سال ۱۴۰۱ مبلغ ۱۳ 
هــزار و ۵۹۰ میلیــارد ریــال بود که برای همه اســتان ها 
رقمــی تابتی اســت ، باید تا امروز ۹ هــزار و ۴۴۰ میلیارد 
ریــال طــرح در حــوزه هــای مختلــف بــرای پرداخــت 
کنــون یک هــزار و ۱۰۰ طرح با ۱۵  معرفــی می شــد که تا
هــزار میلیارد ریال معرفی شــده و ۲ هــزار میلیارد ریال 

طرح عقد قرارداد شده است.

۱۰۰ همت تسهیلات اشتغالزایی به استان های کشور اختصاص یافت

گاز بیش از ۵ هزار ویلای   قطع 
خالی از سکنه مازندران

ســاری- امیری فر، خبرنــگار یادگارامروز: مدیر عامل شــرکت گاز 
مازندران از قطع گاز بیش از ۵ هزار ویلای خالی از ســکنه اســتان 

خبر داد.
مایلــی رســتمی مدیر عامل شــرکت گاز مازندران گفــت: از ابتدای 
کــن  گاز دســتگاه های اجرایــی و اما اجــرای طــرح پایــش مصــرف 
دولتــی و عمومــی با هدف مدیریت انــرژی و رعایت الگوی مصرف 
کنــون، جریــان گاز ۵ هزار و ۱۰۰ ویلای خالی از ســکنه پُرمصرف و  تا

حدود ۱۵۰ دستگاه اجرایی در استان قطع شده است.
او با بیان اینکه پیک مصرف گاز در اســتان مازندران از ســاعت ۱۸ 
تــا ۲۴ اســت، افزود: در بحث تجاری از واحد ها درخواســت شــده 
کــه مطابــق دســتورالعمل های ابلاغــی نســبت به خامــوش کردن 
ســامانه های گرمایشــی بعــد از ســاعت ۱۸ اقدام کننــد؛ در صورت 
عــدم رعایــت، مشــمول جریمه بــا بالاترین تعرفه بخــش خانگی و 

قطع جریان گاز خواهند شد.
کیــد بر اینکه توجه به اصــول مدیریت مصرف  مایلی رســتمی با تا
موجــب پایداری جریــان خانگی و واحد های صنعتــی و نیروگاهی 
خواهد شــد، گفت: با توجه به سراســری بودن شــبکه گاز کشــور و 
ضــرورت پایــش و کنتــرل مصارف، عــلاوه بر جریمه هــای گاز بهای 
مشــترکان پرمصــرف، بــا انشــعابات غیرمجــاز گاز برخــورد قانونــی 

خواهد شد.

در اختتامیه رویداد ملی »شهربانو«؛

تابلوی مشهد قدیم رونمایی شد
مشــهد- میرشــکار، خبرنــگار یادگارامــروز: در اختتامیــه رویداد 
ملــی »شــهربانو«) چهارمین رویداد روایت شــهر(، تابلوی مشــهد 

قدیم اثر خانم صدر بانوی هنرمند مشهدی رونمایی شد. 
 مراسم اختتامیه چهارمین رویداد روایت شهر با عنوان »شهربانو« 
) سلســله رویدادهــای هم آفرینی فیلمنامه مبتنــی بر هویت ویژه 
بانــوان( شــامگاه جمعه در کارخانه نوآوری مشــهد مقــدس برگزار 

شد.
در این نشست تابلوی مشهد رونمایی و جواد نواییان، پژوهشگر 
و اســتاد تاریــخ هویــت مشــهد در خصوص ایــن تابلو اظهــار کرد: 
این تابلو حاصل تلاش خانم صدر از هنرمندان برجسته کشوری 

است .
پژوهشــگر و اســتاد تاریــخ هویــت مشــهد بیــان کــرد: خانــم صــدر 
بــرای طراحــی این تابلو دقت و توجه خاصی را مدنظر داشــت، در 
گذشــته دوره آموزشــی تاریخ مشــهد را برگزار کردیم که این تابلو از 

ثمرات و نتایج برگزاری آن دوره است.
وی گفــت: دوران فعالیــت تــک رشــته ای در حوزه هــای مختلف 
به اتمام رســیده اســت و باید در چندین رشته تخصص داشت تا 
خروجی و نتیجه اثر بخش محقق شــود و این اثر ثمره فعالیت در 

حوزه های میان رشته ای است.
نواییان خاطر نشــان کرد: در حوزه تاریخ مشــهد اطلاعات عموم 
جامعــه بســیار کــم اســت و ایــن تابلــو حاصل تلفیــق تاریــخ و هنر 

است. فضای مشهد قدیم را به تصویر کشیده است.
پژوهشــگر و اســتاد تاریــخ هویت مشــهد ابراز کرد: تابلوی مشــهد 
قدیــم بــا محوریــت حرم مطهــر رضوی به تصویر کشــیده اســت و 
حملات ازبک ها، ارگ مشهد و دروازه های مشهد قابل مشاهده 

است و این نقشه می تواند زمینه نگارش کتاب داستان باشد.
گفتنــی اســت؛ رویــداد ملــی روایت شــهر در چهار بخش مســتند، 
خــرده روایــت، خلاقیــت و نــوآوری و شــهربانو بــا هــدف تولیــد آثار 
ســینمایی، فیلمنامه و مســتند از ســال گذشته آغاز شــده و امروز 
همزمــان بــا روز ملی مشــهد مراســم اختتامیه رویداد شــهربانو در 

کارخانه نوآوری مشهد برگزار شد.
رویداد شهربانو بخشی از رویداد روایت شهر و فرصتی برای انتقال 
تجربه های فیلم نامه نویســان مرتبط با حوزه بانوان فعال عرصه 

تصویری در تولید فیلم نامه است.
در این مراسم لیلی عاج، نویسنده و کارگردان سینما، مریم قربان 
زاده، نویســنده کتاب خاتــون و قوماندان و جواد نواییان، اســتاد 
تاریخ و هویت مشهد حضور داشتند و رونمایی روایت های صوتی 

مشهد و نقاشی مشهد از دیگر برنامه های این مراسم بود.

طی 9 ماه سال جاری؛

 هزار و 64حلقه چاه غیر مجاز 
در آذربایجان غربی پر شد

ارومیه- مینااصانی، خبرنگار یادگارامروز: مجری طرح احیای و 
تعادل بخشــی آب های زیرزمینی شرکت آب منطقه ای آذربایجان 
غربی گفت: ۹ ماهه ســال جاری با حمایت های دســتگاه قضایی 

تعداد ۱۰۶۴ حلقه چاه غیرمجاز پر و مسلوب المنفعه شده است.
 میثم عاشوری در این زمینه برای حفاظت از منابع آب زیرزمینی 
افــزود: با انســداد، ۱٠۶۴ حلقه چاه از برداشــت ســالانه ۱۹ میلیون 
مترمکعــب از ذخایــر آب های زیرزمینــی جلوگیری بــه عمل آمده 

است.
وی اضافــه کــرد: عمق تجمعی چاه های انســداد یافتــه بالغ بر ۱۶ 
کیلومتر بوده و عمدتاً در دشــت های حوضه آبریز دریاچه ارومیه 

قرار داشته اند.
مجــری طــرح احیــا و تعــادل بخشــی آب هــای زیرزمینــی شــرکت 
آب منطقــه ای آذربایجان غربی گفت: مالکان چاه های کشــاورزی 
دارای پروانــه بهره بــرداری در صورتــی کــه تا پایان ســال ۱۴۰۲ برای 
خریــد و نصــب کنتــور حجمی هوشــمند اقــدام کننــد از ۵۰ درصد 

تخفیف آب بهای بهره مند می شوند.
عاشــوری با اشــاره به کاهش بارش در ســنوات اخیر و محدودیت 
برداشــت آب از منابــع آب زیرزمینــی، افــزود: در حالــی کــه تعرفــه 
آب بهــا چاه های کشــاورزی بدون کنتور در ســال جــاری ۶۰۰ ریال 
بــه ازای هر مترمکعب آب مطابق مفاد پروانه بهره برداری اســت، 
در صــورت خریــد و نصــب کنتور حجمــی هوشــمند از تخفیف ۵۰ 
درصــدی برخوردار و مبنای محاســبات با تعرفــه ۳۰۰ ریال به ازای 
هــر مترمکعــب آب مصرفــی محاســبه و در فیــش آب بهــا اعمــال 

می شود.
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خبرنــگار  مــرادی،  مصطفــی  قزویــن- 
یادگارامــروز: دبیــر پارلمــان محلی قزوین 
گفــت: شــهرداری قزویــن در بودجه ســال 
بــرای  برقــی  اتوبوس هــای  خریــد  آینــده 
اســتفاده در ناوگان حمــل و نقل عمومی 

این شهررا لحاظ کند.
قاســم اللهیاری در جلســه علنی شــورای 
لوایــح  بررســی  کار  دســتور  بــا  کــه  شــهر 
شــهرداری قزویــن برگــزار شــد با بیــان این 
مطلــب اظهار کــرد: با توجــه به معضلات 
دیزلــی،  اتوبوس هــای  محیطــی  زیســت  
ضــرورت دارد تــا اســتفاده از اتوبوس های 
برقی در دستور کار مدیریت شهری قزوین 
قــرار گیــرد. وی افزود: در راســتای توســعه  
یافتگــی شــهر قزویــن و رفتــن بــه ســمت 
زیرســاخت های  بایــد  هوشمندســازی 
اســتفاده از اتوبوس هــای برقــی در ناوگان 
حمل ونقل عمومی این شهر فراهم شود. 

اللهیــاری یادآورشــد: باید بتوانیــم در افق 
کوتــاه مدت تعدادی از اتوبوس های برقی 
را بــرای نــاوگان حمل ونقل عمومی شــهر 
قزویــن خریــداری کنیم و در بودجه ســال 
آینــده رقمی را برای این منظور اختصاص 

دهیم.
ایــن مســوول در ادامــه با اشــاره بــه لایحه 

تکمیل ســاختمان نیمه  کاره شــهرداری، 
تکمیــل  بنــده  اعتقــاد  بــه  کــرد:  کیــد  تا
اولویــت  قزویــن  شــهرداری  ســاختمان 
گر شــهرداری پول  ندارد، چون معتقدیم ا
دارد بایــد به درد مردم برســد و طرح های 

اولویت دار مهم خود را تکمیل کند.
گــر ســه هــزار و ۴۰۰  وی خاطرنشــان کــرد: ا

میلیــارد ریــال بــرای تکمیــل ســاختمان 
شهرداری داریم پس باید برای پروژه هایی 
که مشــکلات مــردم را حل می کند، هزینه 
آن  تکمیــل  بــرای  آنــی  ضــرورت  و  کنیــم 

ساختمان وجود ندارد.
دبیــر پارلمــان محلــی قزویــن در بخــش 
دیگری از این جلســه که به بررســی لایحه 
اختصــاص  شــهر  بانــک  ســهام  افزایــش 
داشــت، گفت: از معاونت مالی شهرداری 
قزوین می خواهیم توضیح دهد که منافع 
بانک شهر برای شهرداری قزوین چه بوده 
اســت؟ اینکه هشتمین ســهام دار عمده 
بانک شهر هستیم، چه منافعی برای شهر 
گر پنج  قزوین دارد؟ حرف ما این است که ا
هــزار میلیــارد ریال برای افزایش ســرمایه و 
ســهام به بانک شــهر بدهیــم، می توانیم 
تســهیلات ۲۰ هزار میلیــارد ریالــی از بانک 

بگیریم یا خیر؟

دبیر پارلمان محلی قزوین :

 بانک شهر چه منافعی برای شهرقزوین دارد؟

خبرنــگار  مومنــی،  مریــم  اصفهــان- 
یادگارامــروز: مدیــرکل دفتــر هماهنگــی 
امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری 
بررســی  جریــان  در  گفــت:  اصفهــان 
تقاضــای بنگاه های اقتصادی اســتان از 
تسهیلات سفر ریاست جمهوری، معاون 
هماهنگــی و پیگیــری معاونــت اجرایــی 
بنگاه هــای  برخــی  از  جمهــور  رییــس 

اقتصادی اصفهان بازدید کرد.
به گزارش ریاح نیوز، احسان شهیر مدیرکل دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاری 
و اشــتغال اســتانداری اصفهــان گفــت: معــاون هماهنگــی و پیگیــری معاونــت 
اجرایــی رییس جمهور به همراه سرپرســت معاونت هماهنگــی امور اقتصادی 
اســتانداری اصفهــان از ســه بنــگاه  اقتصادی فعال در شــهرک صنعتــی جی که 
تقاضای بهره مندی از تســهیلات ســفر ریاســت جمهوری به اســتان را داشتند، 

بازدید کردند.
وی ادامــه داد: بزرگتریــن چالــش  ایــن بنگاه هــای اقتصــادی در خصوص طرح 

توسعه و چالش در حوزه تأمین مالی است.
شــهیر عنوان کرد: پس از بازدید میدانی، تقاضای بنگاه های اقتصادی اســتان 
مورد بررســی قرار گرفت و مقرر شــد توســط معاون اجرایی رییس جمهور جهت 

تخصیص تسهیلات سفر، پیگیری ویژه ای انجام شود.

شــیراز- توانایی، خبرنــگار یادگارامروز: 
فرماندار شــیراز بــا بیان اینکه بــا برگزاری 
گردشــگری بین المللی پارس  نمایشــگاه 
هســتیم،  گردشــگری  توســعه  به دنبــال 
میهمانــان  حضــور  بــه  توجــه  بــا  گفــت: 
خارجــی در این نمایشــگاه، ایــن رویداد 
می توانــد صادرکننــده فرهنگ غنی ملی 
مدعویــن  بیــن  در  خودمــان  مذهبــی 

بین المللی باشد.
لطف الله شــیبانی ، با حضور در دبیرخانه نمایشگاه های بین المللی گردشگری 
پــارس و نمایشــگاه ملــی صنایــع دســتی گفــت:  خوشــبختانه تیمی کــه متولی 
برگــزاری ایــن رویــداد بــزرگ و بین المللی اســت، تلفیقی از بخش هــای دولتی و 

خصوصی است.
وی بــا مثبــت ارزیابــی کــردن فعالیت هــای انجــام شــده از ســوی ســتاد اجرای 
نمایشــگاه گردشــگری پارس افزود: ایــن تیمی که ما امروز شــاهد فعالیت آن ها 
هســتیم، بــا توجــه به ارائــه برنامه ها تیم بســیار خــوب و توانمندی اســت که با 

انگیزه و صلابت پای کار ایستاده اند.
فرماندار شیراز ابراز امیدواری کرد: سیزدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری 
پــارس امســال می توانــد با کیفیــت و تأثیرگذاری بیشــتر در بین نمایشــگاه های 

برگزار شده در استان و حتی در کشور باشد.

 فرماندار شیراز :

نمایشگاه گردشگری پارس می تواند صادر کننده 
فرهنگ ملی ـ مذهبی باشد

 بازدید معاون هماهنگی 
 و پیگیری معاونت اجرایی رییس جمهور 

از بنگاه های اقتصادی  اصفهان

بوشــهر- زینــب اشــکن پــور، خبرنــگار یادگارامــروز: 
معــاون بندری و اقتصادی اداره کل بنادر و دریانوردی 
از  از 94 درصــد  بیــش  کنــون  تا گفــت:  اســتان بوشــهر 
کالاهای رســوبی سنواتی در بنادر استان بوشهر تعیین 
کالا و یــا ســازمان امــوال  تکلیــف و از طــرف صاحبــان 

تملیکی از بنادر استان خارج سازی شده است. 
بــه گــزارش روابط عمومــی اداره کل بنــادر و دریانوردی 
استان بوشهر، عبدالسعید عباسی در توضیح این خبر 
اظهار کرد: کالاهای رســوبی تعیین تکلیف شده شامل 
کالاهــای کانتینــری، عمومــی، ماشــین آلات ســنگین و 
خــودرو  بــوده کــه بــا همــکاری مراجــع قضایــی، گمرک 
و ســازمان جمــع آوری و فــروش امــوال تملیکــی تعیین 
، گنــاوه، دیــر و کنــگان خارج  تکلیــف و از بنــادر بوشــهر

شده است.
وی بیــان کــرد: کالاهای رســوبی ســنواتی تنهــا در بندر 
بوشــهر بــه میــزان ۲ هــزار و ۱۲۷ مــورد بوده کــه تا کنون 
۲هــزار و ســه مــورد آن خــارج شــده و فقــط ۱۲۴ مــورد 

باقیمانده که آنها هم در حال تعیین تکلیف هستند. 
عباســی ادامــه داد: مشــابه این اقــدام در بنــادر گناوه، 
کنون بنادر بزرگ استان از  دیر و کنگان صورت شده و ا

ک سازی شدند. کالاهای رسوبی ) متروکه و توقیفی( پا
وی افــرود: بنــادر در واقــع محلی اســتراتژیک به عنوان 
محــل عبــور کالا تلقی شــده و نبایــد بعنوان انبــار برای 

مدت طولانی مدت مورد استفاده قرار گیرند.
عباســی ادامــه داد: یکــی از  رســالت هــای بنــادر ارائــه 
بــه  مناســب  ســرعت  و  کیفیــت  بــا  بنــدری  خدمــات 
ذینفعان اســت که در این مولفه ها بنادر استان بوشهر 

از بنادر پیشتاز کشور محسوب می شوند.

کالاهــای رســوبی ســنواتی  عباســی ادامــه داد: وجــود 
امــکان ارائــه خدمــات شایســته بــه مشــتریان را بســیار 
محدود کرده بود که با خارج ســازی آنها، شــرایط برای 
خدمات رسانی سریع، ایمن و ارزان تر به جامعه هدف 
فراهــم و همچنیــن میزان بهــره وری از زیرســاخت های 

بندری نیز به میزان قابل توجهی افزایش می یابد.
وی اظهــار کــرد: با توجه بــه اینکه دلایل اصلی رســوب 
کالا در بنــادر طولانــی بودن دریافــت مجوزها و مواردی 
نظیــر تامیــن ارز و ثبت ســفارش اســت انتظــار می رود 
ریــزی مناســب توســط همــه  برنامــه  و  بــا هماهنگــی 
کالا بــه حداقــل  دســتگاههای ذیربــط زمــان ترخیــص 
ممکن برســد. عباســی افــزود: سیاســت های ســازمان 
بنادر و دریانــوردی به عنوان مرجع تحویل گیرنده کالا 
در بنــادر تجاری کشــور، همــواره بر تســهیل فرایندها و 
کاهــش هزینه ها در جهــت خروج ســریع تر کالا از بنادر 
بوده اســت.  وی یادآور شــد:بع عنوان نمونه بر اساس 
کتابچــه تعرفــه از کالاهایــی که ظــرف پنــج روز ترخیص 
می شــوند هیچ مبلــغ انبارداری نمی شــود و هر چه کالا 
مــدت زمــان کمتــری در بنــدر بمانــد هزینه انبــارداری 

روزانه آن به نسبت پایین تر خواهد بود.
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ë ورزش - سلامت

عضو تیم تخصصی مرکز درمان ناباروری ابن سینا 
درباره روند درمان تحریک تخمدان ها برای تولید 
تخمک بیشتر و برداشــت آن که منجر به فرآیند 
»فریز تخمک« برای حفظ قدرت باروری می شــود 
توضیحاتی ارائه و تاکید کرد: زنان باید نســبت به 
دستگاه تولید مثل خود آگاهی کافی داشته باشند 
تا اقدامات درمانی درســت و به موقع برای شان 

انجام شود تا قدرت باروری  آنها حفظ شود.

دکتــر اعظم محمداکبری ، گفــت: زمانی که یک جنین 
دختر شکل می گیرد، تعداد مشخص و ثابتی از سلول های 
زایــا و اولیه داخــل تخمدان او به صــورت فولیکول های 
اولیه تشکیل می شود که بیشترین تعداد آن در هفته ۲۰ 
بارداری شکل می گیرد و بعد روند کاهنده در سلول ها آغاز 
می شود به شــکلی که یک دختر در بدو تولد حدود یک 
میلیون ســلول زایا داخل رحم خود دارد که با رسیدن به 
ســن بلوغ و تکمیل علائم آن و شروع تخمک گذاری در 
تخمدان ها این تعداد به حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار فولیکول 
می رسد و این روند کاهشی همچنان ادامه می یابد تا دیگر 
سلول فعالی داخل تخمدان نباشد که پس از آن یائسگی 

اتفاق می افتد.
وی افزود: از این تعداد بالای تخمک در هر ماه قرار است 
که یک سلول تبدیل به تخمک بالغ شود که آمادگی بارور 
شدن و تبدیل شدن به جنین را دارد و تعدادی از سلول ها 
هم در هــر دوره از قاعدگی خانم به صورت طبیعی دچار 
مرگ برنامه ریزی شده می شوند تا نهایتا این تعداد سلول 

زایا کاملا از بین برود.
ë عوامل موثر بر مرگ زودرس سلول های باروری

او تاکیــد کرد: در این بین در برخی موارد به دلایلی نظیر 
مصرف دخانیــات، عمل جراحی در ناحیه شــکم و لگن 
به ویــژه جراحی بر روی تخمدان، انجام شــیمی درمانی 
و پرتودرمانــی، ژنتیک فرد و ســابقه یائســگی زودرس 
در خانواده و... مرگ ســلول های بــاروری آنهم به صورت 

غیرطبیعی، با سرعت و تعداد بالاتری اتفاق می افتد.
ë چه کسانی کاندید فریز تخمک می شوند؟

این جراح و متخصص زنان و زایمان با اشــاره به اینکه اگر 
خانمی با کاهش ذخایر تخمدان روبرو شود می تواند اقدام 
به حفظ قدرت باروری با ذخیره سلول های بافت تخمدان 
کند،  اظهار کرد: البته گاهی با زوجینی مواجه می شویم که 
مشکل ناباروری هم ندارند اما در آن مقطع خاص زندگی 
هم قصد بچه دار شدن ندارند و از آنجایی که ممکن است 
با افزایش سن خانم تعداد و کیفیت تخمک ها کاهش پیدا 
کند، این افراد هم می توانند اقدام به فریز تخمک یا جنین 

کنند.
او تاکید کرد: در واقع برای کسی که متاهل باشد پیشنهاد 
ما فریز جنین اســت ولی بــرای خانم های مجرد می توان 
فریز تخمک انجــام داد. در مورد خانم هایی هم که به هر 
علتی نتوانند داروهــای تحریک تخمک را دریافت کنند، 
اقدام به برداشت و فریز بخشی از بافت تخمدان می کنیم 

که بعدا با انتقال آن به بدن فعال شود.
وی بــا تاکید بر اینکه لازم نیســت همه افراد نســبت به 
کاهش ذخایر تخمدانی نگرانی ویژه ای داشــته باشــند، 
بیــان کرد: نباید ایجاد نگرانی و اســترس کرد اما خانمی 
که قاعدگی نامنظم، ســابقه نازایی یا یائسگی زودرس و 
ســایر فاکتورهای خطر را ندارد نیازی نیست که نگرانی 
و وســواس خاصی داشته باشــد اما به خانمی  که به سن 
بالاتر از ۳۰ و یا ۳۵ ســالگی برســد و هنوز ازدواج نکرده 
است، ازدواج کرده و هنوز اقدام به فرزندآوری نکرده است، 
کســی که قرار است عمل جراحی روی شکم و لگن انجام 
دهــد و یا تحت درمان شــیمی درمانی و پرتودرمانی قرار 
گیرد، فواصل قاعدگی نامنظم دارد و ... توصیه می شــود 
که حداقل یک مراجعه به متخصص زنان و زایمان داشته 
باشند تا با گرفتن شرح حال کامل و تخصصی و در صورت 
نیاز انجام آزمایش و ســونوگرافی مشخص شود که خانم 

نیاز به فریز تخمک دارد یا خیر.
ë اولین قدم برای فریز تخمک چیست؟

این فلوشــیپ ناباروری و ســقط مکرر، ادامه داد: کسی 
کــه قصد فریز تخمک دارد ابتــدا باید به مراکز تخصصی 
درمان های باروری مراجعه کند تا تحت بررسی اولیه قرار 
گیرد و آزمایش خون از او گرفته شــود؛ سپس در مرحله 
اولیه درمان، داروهای خوراکــی طی دو هفته یا یک ماه 

برای خانم تجویز می شود.
 پــس از آن دوره اصلــی اســت که داروهــای تحریک 
تخمک گذاری برای خانم تجویز می شــود که پروسه آن 

حدود ۲ هفته زمان می برد.
وی افزود: البته برای خانم هایی که قرار اســت یک دوره 
شــیمی درمانی یا پرتودرمانی انجــام دهند و محدودیت 
زمانی برایمان وجــود دارد؛ به محــض مراجعه به مرکز 
درمانی داروهای اصلی برای خانم تجویز می شود تا ظرف 
۱۰ یــا ۱۲ روز کار تکمیل شــود کــه بتوانیم تخمک را 
برداشت کنیم که خانم به درمان بیماری اصلی اش برسد.

ë فریز تخمک در زنان و دختران چه تفاوتی دارد؟
محمداکبــری درخصوص انجام پروســه فریز در دختران 
توضیح داد: فرایند مشــاوره برای کسی که ازدواج نکرده 
و رابطه زناشویی نداشــته است با یک خانم متاهل کمی 

متفاوت است اما نوع داروهای مصرفی و برداشت تخمک 
تفاوتی ندارد.

ë ۲ راه برای برداشت تخمک از بدن
او با اشــاره به اینکه پروســه گرفتن تخمــک به صورت 
واژینال اســت، تصریح کرد: در واقع با هدایت سونوگرافی 
واژینال اقدام به برداشــت تخمک می کنیــم که اقدامی 
بســیار کم تهاجمی با بیهوشی کوتاه و سطحی است که 
کمتریــن عارضه را دارد و بعد از عمل هم معمولا خانم ها 
دچار مشکل خاصی نمی شوند ولی اگر به هر علتی امکان 
برداشــت تخمک به صورت واژینال وجود نداشته باشد، 
باید از طریق لاپاروســکپی این کار انجام شــود که طی 
این فرایند خانم باید مدت طولانی تری بیهوش شــود تا با 
وسایل مخصوص لاپاروسکوپی و ایجاد برش های کوچکی 
)کمتــر و یا حداکثر یک ســانتی متر( روی شــکم، وارد 

محوطه شکم شده و اقدام به برداشت تخمک کنیم.
ë افزایش تولید تخمک با تحریک دارویی

این عضو تیم تخصصی مرکز درمان ناباروری ابن ســینا با 
اشاره به اینکه بدن خانم ها به صورت فیزیولوژیکی ماهانه 
یک تخمک بالــغ آزاد می کند، تصریح کــرد: تعدادی از 
ســلول هایی هم که نتوانند به این مرحله کامل برســند، 
دچار مرگ ســلولی برنامه ریزی شده می شوند. درواقع با 
دارو درمانی ما تخمدان ها را تحریک می کنیم که تخمک 

بیشتری برای برداشت تولید کنند.
وی افزود: با انجام بررســی های اولیه و با توجه به ســن 
خانم تا حدی می توان پیش بینــی کرد که تخمدان های 
خانم تا چه اندازه به داروی تحریک کننده پاسخ می دهد 
ولی ممکن است همیشــه انتظار ما برآورده نشود؛ اما در 
نهایت هر تعداد تخمکی که به واســطه دارو ایجاد شود را 
می توان برداشــت و ذخیره کرد. در واقع سلول هایی که با 
درمان دارویی تحریک و به تخمک بالغ تبدیل می شــوند 
سلول هایی هستند که اگر اینگونه هم تحریک نشوند طبق 

فیزیولوژی بدن از بین می روند.
ë برداشت تخمک از بدن چه عوارضی دارد؟

وی درباره عوارض احتمالی مصرف داروهای تحریک کننده 
تخمدان ها، بیان کرد: هر دارویی تاثیرات ناخواسته ای هم 
ممکن است ایجاد کند؛ عوارض مصرف داروهای تحریک 

کننده تخمدان ها محدود به همان دوره مصرف دارو است 
که ممکن است تداخلات هورمونی با سیستم عادی بدن 
فرد ایجاد کند و بیمار دوره کوتاهی از ریزش مو و یا ایجاد 
آکنــه و جوش را تجربه کند و یــا در زمان دریافت دارو، 
اندازه تخمدان ها بزرگ تر می شود و ممکن است احساس 
بزرگی شــکم و یا نفخ، تهوع و استفراغ هم داشته باشند 
امــا این عوارض محدود و گذرا اســت و با اتمام درمان از 

بین می رود. عوارض خیلی جدی بسیار کم پیش می آید.
او در پاسخ به این سوال که آیا با اتمام دوره درمانی ممکن 
است سیکل قاعدگی خانم نامنظم شود یا خیر؟، گفت: اگر 
فردی از قبل اختلالات قاعدگی نداشته باشد این درمان ها 
هیــچ تداخلــی در قاعدگی او ایجــاد نمی کند و عوارض 
ماندگار ندارد و تنها شاید در ماه اول و یا دوم تا زمانی که 
دارو از بدن خارج شود، اندکی نظم سیکل قاعدگی برهم 

بخورد اما مجددا به حالت قبلی خود بازمی گردد.
ë محدوده سنی مجاز برای فریز تخمک

محمداکبری دربــاره بهترین زمان انجــام فریز تخمک، 
یادآور شد: از لحاظ قانونی و پزشکی فریز تخمک معمولا 
در سنین کمتر از ۱۸ سال انجام نمی شود مگر در مواردی 
که دختری پایین تر از این ســن باشــد اما لازم باشد که 
شــیمی درمانی یا پرتودرمانی کند کــه ما می توانیم فریز 
بافــت تخمدان را بــرای او انجام دهیم تــا اگر بعدا قصد 

بارداری داشت دچار مشکل نشود.
وی افزود: در شــرایط عادی ترجیح این اســت که فریز 
تخمک زیر ســن ۳۵ یا نهایتا ۴۰ سالگی انجام شود چون 
بعد از این ســن، ذخیره تخمدان کاهش یافته و کیفیت 

تخمک ها کمتر می شود.
ë تخمک فریز شده تا چه زمان ماندگاری دارد؟

عضو تیم تخصصی مرکز درمان ناباروری ابن سینا در مورد 
مدت زمان ماندگاری تخمک فریز شده، گفت: پیشتر پنج 
ســال می توانستیم سلول را به صورت فریز شده نگهداری 
کنیم اما اخیرا با روش های نوین می توان تا هفت سال هم 

تخمک فریز شده را نگهداری کرد.
او تاکید کرد: به عنوان مثال ممکن اســت یک خانم ۱۰ 
تخمک فریز شــده داشته باشــد اما زمانی که تخمک از 
حالت فریز خارج می شــود ممکن است تمام ۱۰ تخمک 
کیفیت تبدیل شــدن به جنین را نداشــته باشند ولی با 
پیشــرفت تکنیک های نگهداری، فریز سلول ها با کمترین 

آسیب همراه است.
ë کدام زنان نمی توانند تخمک فریز کنند؟

وی افزود: در برخی افراد نظیر کســانی که بیماری قلبی 
بســیار پیشــرفته دارند، مبتلایان به برخی بیماری های 
سیستم اعصاب مرکزی و ... ممکن است نتوان از داروهای 
هورمونی و اقدام درمانی فریز تخمک بهره جست البته این 

موارد خیلی کم و محدود است.
او در پایــان تاکید کــرد: زنان باید اطلاعــات را از منابع 
درست دریافت کنند و نسبت به دستگاه تولید مثل خود 
آگاهی کافی داشته باشند تا اقدامات درمانی درست و به 

موقع برایشان انجام شود و زمان را از دست ندهند.

سلامت

تخمک فریزشده تا چه زمان ماندگاری دارد؟

آنچه دختران باید درباره »فریز تخمک« بدانند

رقابت های کشتی رنکینگ دار زاگرب می تواند 
به معنای پایان رویــای المپیک برای برخی از 

مدعیان کشتی آزاد ایران باشد. 

با پایان مسابقات کشــتی آزاد قهرمانی کشور نفرات 
برتر این رشــته به اردوی تیم ملی دعوت شــدند تا 
برای مراحل دیگر چرخه انتخابی آماده شوند. در این 
اردو هم نفرات برتر قهرمانــی ایران و هم مدال آوران 

مسابقات جهانی بلگراد حضور دارند.
امیرحســین زارع دارنده مدال طلای قهرمانی جهان، 
حســن یزدانی مرد نقــره ای بلگــراد، محمد نخودی 
دارنــده مدال برنز جهان، یونــس امامی دارنده مدال 
طــلای بازی های آســیایی، رحمان عمــوزاد خلیلی 
دارنده مدال نقره بازی های آســیایی معاف از حضور 
در مسابقات قهرمانی کشــور بودند. کامران قاسم پور 
نیز به خاطر مصدومیت نتوانست در وزن ۹۷ کیلوگرم 

به روی تشک برود.
در پیکارهــای کشــتی آزاد قهرمانــی ایــران احمد 
محمدنــژاد جوان در وزن ۵۷، رضا اطری در وزن ۶۰، 
عبــاس ابراهیــم زاده در وزن ۶۵، محمدعلی عموزاد 
خلیلــی در وزن ۷۰، حســین ابــوذری در وزن ۷۴، 
عبدالله شــیخ اعظمی در وزن ۷۹، هادی وفایی پور در 
وزن ۸۶، امیرحســین فیروزپور در وزن ۹۲، امیرعلی 
آذرپیرا در وزن ۹۷ و امیررضا معصومی در وزن ۱۲۵ 
کیلوگرم عنوان نخست را به دست آوردند. این نفرات 
بر اســاس چرخه انتخابی تیم ملی بــه همراه نفرات 
اصلی راهی تورنمنت های بین المللی خواهند شــد تا 
در نهایت مسافران پاریس در تابستان ۱۴۰۳ انتخاب 
شوند. البته شرایط برخی اوزان کاملا متفاوت و برخی 
از نفرات می توانند در نخســتین تورنمنت بین المللی 
خود را به عنوان نماینده ایران در پاریس معرفی کنند 
اما شرایط برخی دیگر از اوزان پیچیده و ممکن است 

به مرحله پایانی این چرخه کشیده شود.
مســابقات رنکینــگ دار زاگرب نخســتین تورنمنتی 
است که برای برخی از ســتارگان کشتی ایران حکم 
مرگ و زندگی دارد. حساسیت در این تورنمنت برای 
نفراتی مانند امیررضا معصومی در بالاترین حد ممکن 
اســت زیرا معصومی برای ماندن در کورس رقابت با 
امیرحســین زارع باید عنوان قهرمانی این تورنمنت را 
از آن خــود کند. تورنمنتی که از ۲۰ دی آغاز و تا ۲۴ 

این ماه ادامه دارد.
معصومــی در صورتی که در جایگاهی پایین تر از زارع 
در زاگرب به دست آورد عملا جایی در کاروان اعزامی 
ایران به پاریس نخواهد داشــت. اما باخت در زاگرب 
بــه معنای کنار رفتن زارع از دور رقابت نیســت بلکه 
معصومی یا هر رقیب دیگر زارع، باید در قهرمانی آسیا 
مدال طلا کســب کند. اگر رقیب زارع در آسیا نتواند 

در سکوی نخست قرار گیرد عملا حذف خواهد شد اما 
قهرمانی آسیا هم برای معصومی به معنای رزرو بلیط 
پاریس نیســت بلکه باید با زارع در انتخابی نهایی یا 
تورنمنت بین المللی دیگری حضور پیدا کند و بالاتر از 
قهرمان جهان قرار گیرد. به عبارتی لغزش برای رقیب 
زارع به معنــای خداحافظی از المپیک اســت و این 
همان امتیازی اســت که در چرخه برای زارع در نظر 
گرفته شده اســت. براساس تصمیم نگارندگان چرخه 
انتخابی تیــم ملی، رقیب زارع بایــد در تمام مراحل 
انتخابی در بالاترین سطح از آمادگی باشد و کمترین 

لغزشی نیز برای او پذیرفته نخواهد شد.
در وزن ۸۶ کیلوگرم تکلیف به زودی مشخص نخواهد 
شــد زیرا حســن یزدانی اکنون در دوران نقاهت به 
ســرمی برد و ســهمیه المپیک برای ایران نیز قطعی 
اســت. هادی وفایی پور و علی ســوادکوهی می توانند 
برای حضور در مســابقات قهرمانی آسیا تلاش کنند. 
در صورتــی که یکی از این دو رقیب حتی در آســیا 
دچار لغزش شوند آن زمان یزدانی بدون هیچ مشکلی 
دوبنــده تیم ملی را به تــن خواهد کرد اما در صورت 
قهرمانــی رقیب یزدانی در آســیا این کشــتی گیر با 
حســن یزدانی در یک تورنمنت بین المللی و یا رقابت 
انتخابی شــرکت خواهد کرد تا ملی پــوش این وزن 

مشخص شود.
بنا بر اعلام اباذر اســلامی یزدانــی از فروردین ماه به 

تمرینات تیم ملی کشتی اضافه خواهد شد.
در وزن ۶۵ کیلوگــرم شــرایط اندکی متفاوت از وزن 
۷۴ کیلوگرم اســت؛ در این وزن ایــران در بلگراد از 
سوی رحمان عموزاد خلیلی به سهمیه المپیک رسید. 
کسب ســهمیه در این وزن برای رحمان امتیازی بود 
که وی را از حضور در مسابقات کشتی قهرمانی کشور 

معاف کــرد. او اکنون رقیبی به نام عباس ابراهیم زاده 
دارد که در ساری خود را به عنوان یک پدیده معرفی 
کرد. ابراهیم زاده بــه احتمال زیاد همراه با رحمان به 
زاگرب اعزام خواهد شــد تا با توجه به عملکرد فنی و 
نتایج آنها در این تورنمنــت کادر فنی نفر اعزامی به 

رقابت های قهرمانی آسیا را مشخص کند.
در صورتــی که رحمان عموزاد به رقابت های قهرمانی 
آسیا اعزام و در این مسابقات به سکوی مدالی برسد، 
ملی پــوش ایــن وزن در بازی هــای المپیک پاریس 
خواهد بود اما در صورتی که نفر اول قهرمانی کشــور 
به رقابت های قهرمانی آسیا اعزام شود و صاحب مدال 
طلا شــود عملکرد ۲ کشــتی گیر در یــک تورنمنت 

بین المللی و یا دیدار انتخابی مشخص خواهد شد.
شــرایط زمانی برای رقیب رحمان سخت خواهد شد 
که وی نتواند در قهرمانی آســیای قهرمان شود. اگر 
رقیب رحمان حذف شــود شانســی برای حضور در 
المپیک ندارد اما اگر در ســکوی دوم یا سوم مشترک 
قرار گیرد آن زمان اســت که با توجه به کیفیت فنی 
مســابقات، کادر فنی شرایط ملی پوش شدن منتخب 

این وزن در المپیک را مشخص می کند.
اما شرایط در سه وزن ۵۷، ۷۴ و ۹۷ کیلوگرم که تیم 
ملی کشــتی آزاد در جهانی بلگراد نتوانســت سهمیه 

المپیک بگیرد، متفاوت است.
برهمین اساس شــرایط انتخابی در وزن ۹۷ کیلوگرم 
پیچیده تر از اوزان ۱۲۵ و ۸۶ کیلوگرم اســت و حتی 
امیرعلی آذرپیرا که عنوان قهرمانی کشور را در کارنامه 
دارد نه تنها امتیاز خاصی نسبت به دیگران ندارد بلکه 
اکنون ســایه کامران قاســم پور را بر ســر خود حس 
می کند. قاسمپور که با اســتناد به بند مصدومیت از 
مسابقات قهرمانی کشور معاف شد اکنون بدون مشکل 

در حال تمرین اســت. حال باید منتظر ماند و دید که 
کادر فنی چه تصمیمی برای چرخه انتخابی تیم ملی 
در این وزن خواهند گرفت. در این وزن امیرعلی جوان 
با یک مدعی جهانی طرف است. قاسمپور از وزن ۹۲ 
به ۹۷ کیلوگرم آمده اســت تا بتواند یک المپیک در 

زندگی ورزشی خود را تجربه کند.
براســاس چرخه انتخابی تیم ملی در وزن ۷۴ یونس 
امامی با توجه به کسب مدال طلا در بازی های آسیایی 
هانگژو چین از حضور در رقابت های قهرمانی کشــور 
معاف بود، اما این معافیت شــرایط ویژه ای برای وی 
ایجــاد نخواهد کرد بلکه با توجه به شــرایط این وزن 
برنده جدال زاگرب مســافر پاریــس نخواهد بود بلکه 
جواز حضور در مســابقات قهرمانی آســیا و گزینشی 

المپیک در قاره کهن را کسب خواهد کرد.
اگر رقیــب یونس امامی به عنــوان نماینده ایران در 
مســابقات قهرمانی آسیا حضور پیدا کند و سهمیه به 
نام ایران ثبت شــود او باید در مرحله نهایی انتخابی 
تیم ملی نیز حضور داشته باشد اما اگر سهمیه المپیک 
توسط امامی کسب شود مرحله نهایی برگزار نخواهد 
شــد و امامی عملا مســافر پاریس خواهد شد. با این 
شــرایط و طبق چرخه انتخابی تیم ملی، زاگرب برای 
مدعیــان ایرانی وزن ۷۴ کیلوگرم دروازه رســیدن به 
پاریس نیســت بلکه آوردگاهی است که در آن مدعی 
به دنبال آن است تا جواز حضور در گزینشی المپیک 

را کسب کند.
گره کور چرخه انتخابی تیم ملی کشتی آزاد وزن ۵۷ 
کیلوگرم اســت جایی که مدعیان بسیار خوب جهانی 
و آســیایی در این وزن حضور دارند. احمد محمدنژاد 
جوان با کســب عنوان قهرمانی شــانس رســیدن به 
المپیک را دارد اما وی برای رســیدن به سهمیه این 
وزن باید در جمع ســه نفر برتر قاره کهن قرار گیرد. 
براســاس چرخه انتخابی تیم ملی نفــر اول قهرمانی 
کشور اولین گزینه برای حضور در رقابت های قهرمانی 
آســیا و یا گزینشــی المپیک خواهد بــود. همچنین 
نفر دوم و نفرات ســوم مشــترک، با توجه به عملکرد 
فنی و شــرایط آمادگی، دومین گزینــه برای حضور 
در رقابت های قهرمانی آســیا و یا گزینشــی المپیک 

خواهند بود.
در صورتی که کادر فنی به جمع بندی در مورد نفرات 
مدنظر نرســید، کشــتی گیران )مدال آوران قهرمانی 
کشور( به یک تورنمنت بین المللی اعزام و فرد منتخب 
برای حضور در مسابقات ذکر شده با توجه به عملکرد 
فنی و نظر کادر فنی مشــخص خواهد شــد. اگر در 
این وزن کشتی گیر منتخب بتواند سهمیه المپیک را 
کسب کند و کشتی گیر اعزامی به رقابت های قهرمانی 
آســیا نیز صاحب مدال طلا نشود، ملی پوش این وزن 

در المپیک پاریس خواهد بود.

دردسر برای استقلال و پرسپولیس؛

تصمیم چالش برانگیز AFC برای فوتبال ایران

 به گفته یک نشــریه عربســتانی، »AFC« قصد دارد قانون »فیرپلی 
مالی« را از سال آینده در سطح مسابقات باشگاهی قاره آسیا اجرا کند. 
قانون »فیر پلی« مالی یوفا در ســپتامبر ۲۰۰۹ توســط هیات کنترل 

مالی در اروپا به تصویب رسید.
 این قانــون به طور کلی به منظور جلوگیــری از بالا رفتن خرج های 
باشگاه های فوتبال اروپا نسبت به درآمد آن ها می باشد تا از این طریق 
مانع بروز و ایجاد مشــکلات مالی برای تیم ها شــود و تلاش می کند 

سلامت اقتصادی در فوتبال اروپا را حفظ کند.
 اکنون به نظر می رسد کنفدراسیون فوتبال آسیا هم قصد دارد چنین 
قانونی را در رقابت های فوتبال در ســطح قاره آسیا پیاده سازی و اجرا 

کند. 
نشریه عربستانی »الریاضیه« مدعی شــده است کنفدراسیون فوتبال 
آسیا )AFC( در نظر دارد قانون »فیرپلی مالی« را در سال آینده و در 

مسابقات باشگاهی آسیا اجرا کند. 
به این ترتیب باشــگاه هایی که مخارج بیشــتری نسبت به درآمدهای 
خود داشــته باشند، با تنبیهاتی چون محرومیت از شرکت در رقابت ها 

مواجه خواهند شد.
با توجه به اینکه بســیاری از باشــگاه های ایرانی از جمله اســتقلال و 
پرســپولیس در کســب مجوز حرفه ای خود هر ســاله با مشــکلاتی 
مواجه می شــود این قانون ممکن از حضور آنها در رقابت های آسیایی 

جلوگیری کند و یا آنها را با چالش های جدیدی مواجه سازد.

جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ - قطر

آغاز تمرین لژیونرها زیر نظر کادر فنی تیم ملی فوتبال 
 

چند لژیونر فوتبال کشــورمان تمرینات خود را قبل از شــروع رسمی 
اردوی تیم ملی زیر نظر کادر فنی پیگیری می کنند.

مسابقات جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ قطر از ۲۲ دی ماه آغاز خواهد شد 
و تا ۲۱ بهمن ماه ادامه خواهد داشت. تیم های حاضر در این رقابت ها 

تمرینات خود را آغاز کرده اند.
ســعید عزت اللهی، محمــد محبی، صادق محرمــی و علی قلی زاده 
لژیونرهایی هســتند که قبل از شــروع رســمی تمرینات )۱۲ دی( 
تمرینات خود را زیر نظر رحمان رضایی، مانیکونه و حمید مطهری در 

کمپ تیم های ملی پیگیری می کنند. 

کوتاه از ورزش
گوش شکسته ها چگونه مسافر المپیک می شوند؟

 مرگ و زندگی در زاگرب

آگهی تحدید حدوداختصاصی
 ثبت اسناد شهرستان خرم آباد

نظر باینکه  برابر  رای شماره  ۱۴۰۲۶۰۳۲۵۰۰۱۰۰۷۷۹۷مورخه 
۱۴۰۲/۲/۲۴ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف اراضی واملاک فاقد 
سند رسمی موضوع کلاسه۱۴۰۱۱۱۴۴۲۵۰۰۱۰۰۲۰۲۹ششدانگ 
یکباب ساختمان تحت پلاک ۶۵۸ فرعی از ۲ اصلی واقع در بخش 
۴ خرم آباد بمساحت ۱۰۰،۲۰ متر مربع در مالکیت آقای عبدالرضا 
علی پور یوســفیان فرزند میرزاولی قرار  گرفته و مطابق ســوابق 
ثبت تحدید حدود پلاک فوق بعمل نیامده اســت و اجرای تبصره 
ذیل ماده ۱۵ قانــون ثبت نیز امکان پذیر نمیباشــد،برابر تبصره 
مــاده ۱۳ قانون تعیین تکلیف عملیــات تحدید حدود اختصاصی 
پلاک فوق در روز یکشــنبه  مورخه  ۱۴۰۲/۱۱/۱ســاعت ۱۱/۳۰ 
در محل وقوع ملک شــروع و انجام خواهد شــد  لذا به مالکین و 
مجاوریــن ودارندگان حقوق ارتفاعی و انتفاعی اخطار میشــود در 
ســاعت و تاریخ مقرر در محل حضور بهم رسانند چنانچه هر یک 
از صاحبــان املاک یا نمایندگان قانونی آنها در وقت تحدید حدود 
حضور نداشته باشــند برابر ماده ۱۵ قانون ثبت تحدید حدود و با 
حدود اظهار شــده از طرف مجاورین به عمــل خواهد آمد هرگاه  
مجاورین نیز در محل حضور نداشــته باشن مورد تحدید حدود از 
ردیف خارج خواهد شــد. اعتراض ثبت به تحدید حدود طبق ماده 
۲۰  قانــون ثبت از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدیدی به مدت 
۳۰ روز خواهد بود که به اســتناد مــاده ۸۶ اصلاحی قانون ثبت 
میبابســت در مهلت مقرر در آگاهی ضمن تســلیم اعتراض ثبت 
شهرستان خرم آباد دادخواست به مراجع ذیصلاح قضائی تقدیم و 
گواهی مشعر بر طرح دعوی را از مراجع مذکور اخذ و به این اداره 
تســلیم نمایند در غیر اینصورت حق آنها ساقط خواهد شد تاریخ 

انتشار : ۱۴۰۲/۱۰/۱۰
صيد آقا نجفوند 

دریکوندی رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان خرم آباد

آگهی حصروراثت

خواهــان رونوشــت حصروراثــت خدیجــه پورکوشــکی فرزند 
پاپــی  به شــرح دادخواســت تقدیمی ثبت شــده به کلاســه 
درخواســت  دادگاه  ازایــن   ۱۴0۲۳۶۹۲000۲0۱۲۱۶۹
گواهــی حصروراثــت نموده وچنیــن توضیح داده که شــادروان 
محمدحســن رحیمی فرزند نصرت اله به شــماره شناسنامه ۱در 
تاریخ1400/۹/14دراقامتگاه دائمی خود بدرود حیات گفته و ورثه 
حین الفوت آن مرحوم منحصر است به  : ۱- علی رحیمی۲-امین 
رحیمی۳- امیرحسین رحیمی همگی فرزندان متوفی۴- خدیجه 

پورکوشکی فرزند پاپی همسرمتوفی می باشند  . 
اینک باانجام تشــریفات مقدماتی درخواست مزبور را دریک نوبت 
آگهی می گرددتاچنانچه شــخصی اعتراضی دارد ویا وصیت نامه 
ای ازمتوفی نزد اومی باشد ازتاریخ نشر ظرف مدت یک ماه به این 

دادگاه تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 

نبی الله کوشکی

رئيس شعبه 1شورای حل اختلاف بخش معمولان
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سال سیاه طلای سیاه!

قیمت هر بشــکه نفت برنت دریای شمال روز گذشــته با ۱۱ سنت معادل 
۰.۱۴ درصد کاهش به ۷۷ دلار و ۴ سنت رسید. 

بــه گزارش رویترز، قیمت نفت در ۲۰۲۳ در بحبوحه تنش های ژئوپلیتیکی 
و نگرانی نســبت به ســطح تولید نفت تولیدکنندگان بزرگ دنیا، حدود ۱۰ 
درصد کاهش یافته اســت. قیمت هر بشکه نفت برنت دریای شمال امروز با 
۱۱ سنت معادل ۰.۱۴ درصد کاهش به ۷۷ دلار و ۴ سنت رسید. نفت وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا هم با ۱۲ سنت معادل ۰.۷ درصد کاهش ۷۱ دلار 
و ۶۵ سنت معامله می شود. هر دوی این شاخص های نفتی بیش از ۱۰ درصد 
در ۲۰۲۳ کاهش قیمت داشتند و سال جاری میلادی را با پایین ترین سطح 
قیمت از ۲۰۲۰ به پایان می رســانند. نفت برنت و نفت آمریکا به ترتیب ۱۰ 
درصد و ۷ درصد در سال گذشته میلادی به خاطر نگرانی در مورد عرضه به 

دنبال حمله روسیه به اوکراین افزایش قیمت داشتند.
نظرسنجی رویترز از ۳۴ اقتصاددان و تحلیلگر نشان می دهد متوسط قیمت 
نفت خام برنت در ۲۰۲۴ برابر با ۸۲ دلار و ۵۶ سنت خواهد بود. این رقم در 
ماه نوامبر ۸۴ دلار و ۴۳ سنت پیشبینی شده بود. انتظار می رود رشد ضعیف 
اقتصاد دنیا همچنان مانع افزایش تقاضا شود. از طرف دیگر ادامه تنش های 

ژئوپلیتیکی از قیمت نفت حمایت خواهد کرد.
تحلیلگران همچنین تردید دارند که سازمان کشورهای تولید کننده نفت و 
متحدانــش در ائتلاف اوپک پلاس بتواننــد به تعهد خود برای کاهش تولید 

جهت حمایت از قیمت نفت پایبند بمانند.
اوپــک پلاس در حال حاضر حدود ۶ میلیون بشــکه در روز از تولید خود را 

پایین آورده که معادل ۶ درصد از عرضه جهانی نفت است.
اوپک در نیمه اول ۲۰۲۴ با کاهش تقاضا برای نفت خام خود مواجه خواهد 
بود، چون ســهم این گروه از بازار جهانی بخاطر کاهش تولید به پایین ترین 

سطح از زمان بحران کرونا می رسد و آنگولا هم اوپک را ترک خواهد کرد.
در ایــن بین، جنگ در خاورمیانه باعث اختــلال در عرضه نفت در ماه های 
پایانی ۲۰۲۳ شــده و انتظار می رود این تنش ها در ۲۰۲۴ هم ادامه داشته 
باشد. حمله یمن به کشتی های تجاری در دریای سرخ باعث شده شرکت های 

کشتیرانی مسیر سفر کشتی های خود را از این دریا تغییر دهند.
اطلاعات اقتصادی آمریکا نشــان می دهد تقاضا برای نفت این کشــور ۳.۴ 
درصد در ماه اکتبر نسبت به سال گذشته افزایش یافته است. از طرف دیگر 
تولید نفت خام این کشور تا ۱۳.۲۴۸ میلیون بشکه در روز در آن ماه پایین 

آمده است.
 

با راه اندازی »سامانه پایش داده ها« محقق می شود

ذخیره ۲ میلیارد مترمکعب آب در آبخوان ها 

با راه اندازی ســامانه پایش داده های آب و برق و شناسایی و جلوگیری از 
مصرف برق در چاه های غیرمجاز بــرق دار، حجم آبی برابر با دو میلیارد 

مترمکعب آب در آبخوان ها نگهداری می شود. 
۷۷ درصد آب های زیرزمینی از طریق چاه های برق دار برداشت می شود. 
ظرفیت توان مصرفی این چاه ها که نیمی از میزان چاه های کشاورزی را 

به خود اختصاص می دهد، ۵ هزار مگاوات است.
به گفته عیسی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب »با توجه به اینکه دولت 
ســیزدهم تمرکز ویــژه ای به امر مدیریت توأمان مصــرف آب و برق در 
چاه های کشــاورزی مبذول داشته، عملًا امکان پایش و کنترل از راه دور 
نحوه مصرف برق و برداشــت آب از چاه ها فراهم شــده است. بر همین 
اســاس با نصب کنتورهای فهام، مدیریت توأمان آب و برق در آنها آغاز 

شده تا برداشت های غیرمجاز این چاه ها مورد کنترل قرار  گیرد.«
بــا مدیریت توأمان آب و بــرق در چاه های کشــاورزی تاکنون ۸ هزار 
مشترک بدمصرف شناســایی شده اند که این مشترکان دو درصد از کل 
مشــترکان چاه های کشاورزی را شامل می شود و مقرر است که تا پایان 

سال برق آن ها محدود  شود.
بنابراین گزارش، تاکنون ۲۸ هزار مشترک پرمصرف شناسایی شده  است. 
این مشترکان ۶ درصد از کل مشترکان چاه های کشاورزی هستند که تا 
زمان مراجعه، برق آنها محدود می شــود؛ همچنین برای هوشمندسازی 
مصرف آب و برق در چاه های کشاورزی سامانه پایش داده های آب و برق 

راه اندازی شده است.
با شناســایی چاه های غیرمجاز بــرق دار و جلوگیری از مصرف برق آنها، 
حجم آبــی برابر با دو میلیــارد مترمکعــب آب در آبخوان ها نگهداری 

می شود.

نفت و انرژی

در پی حمله سایبری به سامانه های هوشمند سوخت 
در کشــور، ســخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت 
فعالیت انحصاری یک شــرکت پرداخــت الکترونیک 
و عقــب ماندگی در اســتفاده از فناوری های نوین در 

جایگاه ها را عامل این حمله دانست. 
رضا نواز، سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت کشور، 
در خصوص جزئیات حمله سایبری به سامانه هوشمند 
سوخت اظهار کرد: هشدارهای لازم راچندین ماه قبل 
از اینکه در ســال ۱۴۰۰ حمله سایبری رخ دهد، در 

اینباره به مسئولان مرتبط داده بودیم.
نواز بــا بیان اینکــه تمامــی داده هــای دریافتی از 
متخصصــان و روند موجود در جایگاه های ســوخت، 
نشان دهنده استهلاک و بی توجهی ها بود، افزود: این 
مســائل امکان خطر را بیشتر می کرد، اما متأسفانه در 

آبــان ۱۴۰۰ این اتفــاق رخ داد؛ پس از آن هم صنف 
جایگاه داران سوخت کشور، برای نوسازی و همچنین 
تغییر نظــام توزیع هدفمند یارانه ســوخت اقداماتی 

انجام داد.
نواز با اشاره به برگزاری جلسات متعدد با متخصصان 
فنی، تشــریح کرد: برای جذب ســرمایه گذار در این 
حوزه فراخوانی صادر کردیم و ۶ بانک برای همکاری، 
اعلام آمادگی کردند و خواســته های آن ها نیز منطقی 
بود. در این شــرایط، نیازی به تأمیــن منابع مالی از 
ســوی دولت نیز نبود و حتــی تفاهم نامه هایی را هم 
با چند بانک امضا کردیم، اما علاقه مندی مســئولان 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در سال ۱۴۰۰ و 
همچنین تلاش یک شرکت پرداخت الکترونیک برای 

حفظ این وضع، مانع از انجام کارها شد.

او با بیان این که شــرکت پرداخت الکترونیکی که در 
جایگاه های ســوخت فعالیت دارد، بر این بازار تسلط 
دارد، گفت: این شرکت فقط به شرط این که خودش 
مجری طرح ها باشد، می پذیرفت که طرحی اجرا شود 

که صورت جلسات آن موجود است.
ســخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت کشور ادامه 
داد: بانک های علاقه مند به ســرمایه گذاری در حوزه 
جایگاه های ســوخت، انتظار داشتند که تراکنش های 
مربوط بــه جایگاه هایی که در آن ها ســرمایه گذاری 
می کنند، سهم خودشان باشد؛ یعنی به مالک جایگاه 
ســوخت، این حق را بدهند که شرکت های پرداخت 
الکترونیــک دارای مجوز از بانــک مرکزی را انتخاب 

کنند. 
او در ادامه تصریح کرد که یکی از دستگاه های امنیتی 
تصویب کرد که نباید فقط یک شــرکت پرداخت در 

جایگاه های سوخت حضور داشته باشد.
وی تشریح کرد: این مصوبه به شرکت های تابعه وزارت 

نفت ابلاغ شد و منظور از آن، این بود که شرکت های 
پرداخت الکترونیک دارای مجوز از بانک مرکزی، پس 
از اخذ مجوز از دســتگاه های نظارتی و بازرســی در 
حوزه های مختلف، می توانند تجهیزاتی در جایگاه های 
سوخت نصب کنند و تراکنش ها از طریق آن ها انجام 

شود.
ســخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت کشور تاکید 
کــرد: بانک مرکزی هم در ایــن زمینه پیگیری انجام 
داده و با شــورای عالی فضای مجــازی هم مکاتباتی 
داشته اســت. اگر این اتفاق می افتاد و شرایط رقابتی 
می شد، فناوری های نوین و تسهیل بیشتر برای مردم 

و جایگاه های سوخت اتفاق می افتاد، اما انجام نشد.
نواز با بیان این که هشــدارهای صنــف جایگاه داران 
ســوخت کشــور در این باره ادامــه دارد، تاکید کرد: 
اکنون که حمله سایبری دوم رخ داده، اظهار نظرهای 
مســئول، پیرامون ســامانه های پرداخت الکترونیک 

بانکی است.

ســواحل مَکُران با هدف پرهیز از خام فروشی 
و فقر زدایی، ســومین هاب پتروشیمی ایران 
شــده،پیش بینی می شود که با توسعه شهرک 
پتروشیمی این منطقه ۲۰ میلیارد یورو سرمایه 
جذب و ۲۰ هزار شغل به صورت مستقیم ایجاد 

شود.

چند سالی است که آسمان چابهار حسابی بخیل شده؛ 
تا چشــم کار می کند بیابان بی آب و علفی است که 
لکه هــای نقره ای روی دامانش، درخشــش کورکننده 
دارد؛ دمای ۲۷ درجــه ای هوا و آفتاب تقریبا تند آن 
هیچ نشانه ای از زمستان ندارد. بسیاری از باغ های موز 
و خرمایش خشــکیده و رد نمک تفتیده بر جای جای 
خاکش دیده می شــود. ماهیگیران پیر هم وضع شان 
بهتر از باغداران ورشکســته نیســت و بیشتر مواقع با 
تورهای خالــی برمی گردند. برخــی از آنها می گویند 
کشتی های تجاری بزرگ آنقدر دریا را شخم می زنند 
که دیگری سهمی برای قایق های صیادی کوچک باقی 
نمی ماند. این کشــتی های بزرگ تجاری گاهی آنقدر 
صید می کنند و صید می کنند که مجالی به تخم ریزی 

ماهی ها و رشد بچه ماهی ها نمی دهند.
چابهاری هــا حالا تنهــا نقطه امیدشــان همین طرح 
های توســعه ای پتروشــیمی، بندر چابهار و اســکله 
های بهشــتی و کلانتری اســت. آنگونــه که مرتضی 
شاهمیرزایی مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
می گوید ســواحل مکران قرار است که به هاب سوم 

پتروشیمی در ایران تبدیل شود.

ë ۱۴۰۴ عملیاتی شدن دو واحد متانولی در سال
برخــی مَکران و برخی دیگر مُکران خطابش می دانند 
امــا محلی ها مَکُــران صدایش می کنند؛ ســواحلی 
که رهبری آن را گنج پنهان دانســته و ســال ۱۳۸۷ 
بر توســعه آن تاکید کرد. کمی بعــد تر یعنی در بهار 
۱۳۹۰ در جلسه هیات وزیران قرار شد که مَکُران هاب 
سوم پتروشیمی ایران شود و چهره فقر را از محرومین 

شهرهای ایران بزداید.
بعد از آن طی هماهنگی هایی بین وزارت نفت و دفاع 
صورت گرفت، شرکت شســتان کار سرمایه گذاری و 
توســعه این طرح را بر عهده گرفت و شــرکت توسعه 
پتروشیمی نگین مکران تاسیس شد. حالا بیش از ۱۲ 

سالی از آن روزها می گذرد، اما طرح های پتروشیمی 
تعریف شده هنوز به بهره برداری کامل نرسیده است.

البته علیرضا منیری ابیانه مدیر عامل شــرکت توسعه 
نگیــن مکران توضیحــات دیگری در این بــاره دارد: 
»در پنج ســال نخســت از آغاز طرح به آماده ســازی 
زیرســاخت های لازم برای توســعه منطقــه پرداخته 
شد. در شهریور ســال ۹۸ هم خط خوراک مورد نیاز 
این شــهرک نیز با هماهنگی شــرکت ملی گاز ایران 
ســاماندهی شد و در نهایت پارسال خوراک به شهرک 

رسید.«
او که معتقد اســت ســرعت کار در سال های گذشته 
بیشــتر شــده در ادامه توضیحات خود گفت که »دو 
واحد متانول به عنوان نخستین واحدهای تکمیل شده 
این شــهرک در دولت سیزدهم و اواخر سال ۱۴۰۳ تا 

در ابتدای سال ۱۴۰۴ عملیاتی می شوند.«
به گفته مدیر عامل شرکت توسعه نگین مکران، درحال 
حاضر ۴ سرمایه گذار فعال با سرمایه گذاری مجموعا 
۸ میلیارد یورو در حال توسعه واحدهای پتروشیمی در 

این منطقه هستند.

ë  جذب ۲۰ هــزار میلیارد ســرمایه در طرح های
پتروشیمی مَکُران

در فاز نخست شــهرک پتروشــیمی مکران، ۶ واحد 

بزرگ پتروشــیمی برای این منطقه تعریف شده که ۵ 
تای آنها شامل GTX )تبدیل گاز متان به محصولات 
بــا ارزش افزوده بالاتر( بــوده و واحد دیگر هم مربوط 
بــه اوره و آمونیاک اســت. البته توســعه ها به همین 
جا محدود نمی شــود، طوری که با هماهنگی شرکت 
ملی صنایع پتروشیمی، ۲۱ طرح در زنجیره کاربردی 
صنایع پایین دستی با اســتفاده از خوراک تولیدی فاز 

نخست تعریف شده است.
پیش بینی می شود که برای اجرای این ۶ طرح تعریف 
شده چیزی حدود ۲۰ میلیارد سرمایه گذاری صورت 
گیرد و چیزی حدود ۲۰ هزار شــغل مســتقیم ایجاد 
شــود. شــغل هایی که منیری ابیانه متعهد شده که 
بیشــتر آن در اختیار بومی های استان قرار گیرد و به 
همین دلیل برای اولین بار هنرســتان فنی و حرفه ای 

پتروشیمی در منطقه ایجاد شده است.

ë پرهیز از خام فروشی در مَکُران
اما از جمله مزیت های هاب سوم پتروشیمی کشور را 
می توان تمرکز روی تولید محصولات با ارزش افزوده 
بالا دانست. شــاهمیرزایی معاون وزیر نفت که معتقد 
است شهرک پتروشیمی مکران بزرگترین صنعت این 
استان خواهد بود، می گوید که الگوی توسعه شهرک 
پتروشــیمی مَکُــران منطبق بر منویــات مقام معظم 

رهبری در پرهیز از خام فروشی است.
به گفته او، برای اولین بار MTO در این منطقه اجرا 
خواهد شد که این سبب می شود متانول تولیدی کمتر 

صادر شده و در زنجیره ارزش تبدیل به اولفین شود.
از طرفــی منیری ابیانه می گوید کــه در این منطقه، 
شــهرکهای پاییــن دســتی در کنــار مجتمع های 
پتروشــیمی احداث می شود تا محصول نهایی زنجیره 
ارزش پتروشــیمی به بازارها عرضه شــود. حتی این 
شــهرک پتروشــیمی قصد دارند تا عــلاوه بر مصرف 
متانول های تولیدی در زنجیره تولید، بخشــی از نیاز 
متانولی مورد خود را از محل واردات تامین کرده و آنها 

را به محصولات با ارزش افزوده بالاتری تبدیل کند.

ë  وقتی چینی ها هم مَکُران را برای سرمایه گذاری
انتخاب می کنند

جالب اســت که بدانید براساس مطالعات کشور چین، 
این منطقه بهترین نقطه برای توسعه پارک پتروشیمی 
ایران و چین اعلام شــده اســت. شاید به همین دلیل 
اســت که در قرارداد ۲۵ ســاله ایران و چین، چشــم 
بادامــی ها مکران را برای ســرمایه گــذاری در حوزه 

پتروشیمی انتخاب کرده اند. 
نگاهی به موقعیت جغرافیای سواحل مکُران نشان می 
دهد که این انتخاب دلایل متعددی می تواند داشــته 

باشد. 
ســواحل مَکُران با طول بیش از ۷۰۰کیلومتر علاوه بر 
سواحل چهار شهرســتان جنوبی سیستان وبلوچستان 
یعنی دشــت یــاری، کنــارک، چابهار و زرآباد، ســه 
شهرستان ساحلی در استان هرمزگان شامل سیریک، 
میناب و جاســک را هم در بر می گیرد که همه آن ها 
به دریای عمان و آب های آزاد جهان راه دارند. جدای 
از این بندر اقیانوســی چابهار در اســتان سیستان و 
بلوچســتان، تنها مســیر ورود ایران بــه آب های آزاد 
جهان و واصل اقیانوس هند و کشورهای آسیای شرقی 
و هند و چین به آســیای میانه اســت. به همین دلیل 
بندرچابهار مورد توجه بین الملل، بهترین وارزان ترین 

مسیر به سمت آسیای میانه است.
از ابتدای فرمایش رهبری در باره مکُران و نامیدن آن 
تحت عنوان »گنج پنهان« سال ها می گذرد. از آن که 
بگذریم، بر اســاس هدف گذاری صورت گرفته تا افق 
۱۴۱۵ باید ســواحل مکُران به نقطه اوج خود برسند و 

اکنون فقط حدود ۱۲ سال با این افق فاصله داریم.

سومین هاب پتروشیمی در ایران شکل می گیردخبر

مَکُران؛ بهشت سرمایه گذاری  

انحصار در پرداخت الکترونیک بهای سوخت؛ 

 عامل حملات سایبری 
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   افقی :

1 - نوعی تخم مرغ، از ســبک های کشتی، گرفتن 
کمر و پا در این ســبک کشــتی آزاد است، به زیور 

آراسته شده، شیرین گرداننده چیزی را
۲ - کور مادر زاد

شــخص  ســوم  ضمیــر  وی،  غائــب،  ضمیــر   -  ۳
مفردفرمان سکوت

4 - زن شوهر مردهروزه
5 - انتظــار داشــتن، مهیــا ســاختن، در کمینــگاه 
نشســتن آخریــن نــازی، دســتیار هیتلــر، معــاون 

هیتلر

6 - سرو کوهیفلانی
7 - مــن و تــو، ضمیــر جمــع، آب تازیدســتورات، 

فرمان ها
8 - گربه مادهمرزبان

9 - اهلی، مطیعتکرار یك حرف
1۰ - اکنون

11 - کوچ کردن

عمودی :
1 - هزارو صدو یازده

۲ - کسی که زیاد حرف بزند
۳ - کشــور فراعنــه، ســر حد بیــن دو زمینــآزاده، 

آزاده کربلا، نخستین شهید کربلا
تنگــی  بیمــاری  تنفســی،  بیمــاری  نــام،   -  4

نفسنشاط، شادمانی
5 - عدد قرنساکنین محله، ساکنان یك محل

6 - چو بدستی ساربانفال میگیرد
7 - عمــه امــام زمــان )عج(ســودای نالــه، نفس 

بلند، از دل پر سوز بر آید
8 - دســت و پایــی کــه بــی حرکــت باشــندهمان 

سیب است
9 - یــک عامیانــه، یــك خودمانیتیــم فوتبالی در 

یونان
1۰ - پوسیده

11 - سنگ ترازو

جدول شماره 536 آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
 شهرستان دورود - سری 45 جمعی 

نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی، املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی دورود مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل در 
دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هر کس نســبت به صدور ســند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اســناد و املاک محل تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خــود را به مراجع محترم قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواســت را به اداره ثبت محل تحویل نمایــد، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.

تاریخ انتشار نوبت اول: )۱۴۰۲/۰۹/۲۵( نوبت دوم: )۱۴۰۲/۱۰/۱۰(
۱_ تقاضای »اسفندیار لیریائی« فرزند »علی« نسبت به »سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۳۱۵۵« مترمربع مجزی شده 

از پلاک شماره »۴۱۹۶« فرعی از »۱۱۹« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »علی لیریائی فرزند حسینعلی«
 ۲- تقاضای »اسفندیار لیریائی« فرزند »علی« نسبت به »سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۲۱۶۱« مترمربع مجزی شده 

از پلاک شماره »۴۱۹۵« فرعی از »۱۱۹« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه "حسین لیریائی فرزند میرعالی«
۳ - تقاضای »اسفندیار لریائی« فرزند »علی« نسبت به »سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۱۹۹۵.۳۰« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »۴۱۹۲« فرعی از »۱۱۹« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »میشعلی )علی( لیریائی فرزند حسینعلی«
۴_ تقاضای »اسفندیار لیریائی« فرزند »علی« نسبت به »سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۱۸۹۲« مترمربع مجزی شده 

از پلاک شماره "۴۱۹۳" فرعی از »۱۱۹« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »میشعلی)علی(  لیریائی فرزند حسینعلی«
۵- تقاضای »اســفندیار لیریائی« فرزند "علی" نسبت به »ســه دانگ مشاع از ششدانگ مشاع یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۵۰۳۱.۵۰« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره "۴۱۹۴" فرعی از »۱۱۹« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه "میشعلی )علی( فرزند حسینعلی"
۶_ تقاضای »حسین لیریائی« فرزند "میرعالی" نسبت به »سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۳۱۵۵« مترمربع مجزی شده 

از پلاک شماره »۴۱۹۶« فرعی از »۱۱۹« اصلی واقع در بخش »۲« خروجی از مالکیت مالک اولیه "حسین لیریائی فرزند میرعالی"
۷_ تقاضای "حسین لیریائی" فرزند »میرعالی« نسبت به »سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۲۱۶۱« مترمربع مجزی شده 

از پلاک شماره "۴۱۹۵" فرعی از »۱۱۹« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه "حسین لیریائی فرزند میرعالی«
۸ - تقاضای »حســین لیریائی« فرزند »میرعالی« نســبت به »سه دانگ مشاع از ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۵۰۳۱.۵۰« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »۴۱۹۴« فرعی از »۱۱۹« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »میشعلی)علی( لیریائی فرزند حسینعلی«
۹- تقاضای »حســین لیریائی« فرزند »میرعالی« نســبت به »سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۱۸۹۲« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »۴۱۹۳« فرعی از »۱۱۹« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »حسین لیریائی فرزند میرعالی«
۱۰- تقاضای »حســین لیریائی« فرزند »میرعالی« نسبت به »سه دانگ مشاع از ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۱۹۹۵.۳۰« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »۴۱۹۲« فرعی از »۱۱۹« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »میشعلی)علی( لیریائی فرزند حسینعلی«

وند مصطفی امان اله بهار

ود ریيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دور

گهی: ۱۶۲۳۴۶۱ شناسه آ



»منشور اخلاقی«
پایبندی به اصول دینی، توجه به واقعیت های عینی، احترام به اســتقال و 
حاکمیت ملی، پاسداشت ارزشهای انسانی، دفاع از آزادی قلم، انتشار دقیق 
وبدون سانسور اخبار ؛دوری از رانت و فساد، رعایت حقوق شهروندی،  خود 
داری از تهمت و افتراء و فعالیت های رسانه ای بصورت حرفه ای از اهداف 

این رسانه است. 
روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

 یکشنبه10 دی ماه  1402 شماره 1442

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: دکترحسن نجف وند
 زیرنظر شورای سردبیری

 دبیر سرویس صفحه اقتصاد: مریم کاظمیان فرد
 دبیر سرویس صفحه سیاسی: آناهیتا جعفری
 دبیر سرویس صفحه گوناگون: بهاره  یوسفی

 دبیر سرویس صفحه جامعه: سعیده کاظمیان فرد
 دبیر سرویس نفت و انرژی: فائزه میردریکوندی

 دبیر اخبار شهرستانها: مرتضی برکاتی

 صفحه آرا: فاطمه مهرابی
 چاپخانه: چاپ کارگر -تلفن : 7 - 66817316

 نشانی دفترتهران:  خیابان جمهوری خیابان دانشگاه - کوچه ماستری فراهانی پاک 6 طبقه اول
 تلفن تماس: 66973714-66461770-66373678 - داخلی 3

 نشانی دفتر خرم آباد:  خیابان علوی- کوچه شهید شاهرخی- پاک 9 مجتمع مطبوعاتی
 تلفن خرم آباد: 33405109 ـ 066      نمابر: 33438620ـ066

 تلگرام و  واتساپ : 09027833627

 ایمیل:
yadegar.emroz@gmail.com

 سایت:
www.yadegaremrooz.ir

www.yadegaremrooz.ir

پنج ویژگی مهم گلکسی S24 فاش شد

یک منبع آگاه لو داده که از قابلیت های جدید گلگسی S24 قابلیت های 
 S24 مبتنی بر هوش مصنوعی اســت. هرچه به معرفی ســری گلکسی
نزدیک تر می شویم، اطلاعات بیشتری از این خانواده فاش می شود. حالا 
یک منبــع آگاه اطلاعاتی را لو داده که ظاهــراً مربوط به بازاریابی این 
محصولات است و از وجود قابلیت های جدید ازجمله قابلیت های مبتنی 
بــر هوش مصنوعی در خانواده گلکســی S24خبر می دهد. یکی از این 
قابلیت ها مشابه Magic Eraser در گوشی های پیکسل گوگل است.

کاربری در شبکه اجتماعی ایکس به نام MysteryLupin تصویری را 
 S24 منتشــر کرده که به نظر می رسد مربوط به بازاریابی سری گلکسی
است. در این فایل به قابلیت Live Translate )ترجمه زنده( تماس ها 

با هوش مصنوعی اشاره شده که پیش تر در گزارش ها دیده شده بود.
افزون براین، به قابلیت Nightography Zoom اشاره شده است که 
در هنگام زوم کــردن در تصاویری که نور کمی دارند، کیفیت بهتری را 
فراهم می کند. درحال حاضر اگرچه گوشــی های سامسونگ لنز تله فوتو 
دارنــد، اما گاهی اوقــات در محیط های کم نور از این دوربین اســتفاده 
نمی کنند. حالا این قابلیت جدید می تواند این مشکل را تا حدی برطرف 

کند.
ë S24 هوش مصنوعی مولد برای ویرایش تصاویر در سری گلکسی

 Generative ًظاهرا S24 یکی از جذاب ترین قابلیت های سری گلکسی
Edit نام دارد که سامسونگ می گوید امکان حرکت دادن یا حذف اشیا 
را فراهم می کند. به علاوه، بــا این ویژگی می توانید فضا های خالی را پر 
کنیــد؛ اما برای اســتفاده از آن به اکانت سامســونگ و اتصال اینترنت 
نیاز دارید. این ویژگی شــباهت های زیادی بــه قابلیت های موجود در 
 High Resolution سری پیکسل گوگل دارد. در این فایل به ویژگی
هم اشــاره شــده اســت که در توضیحات آن صرفاً از دوربین قدرتمند 
این خانواده نام می برد و اطلاعات بیشــتری از آن در دســترس نیست. 
همچنین در این فایل از Screen Display نام برده شــده اســت که 

به افزایش روشنایی نمایشگر و تخت ترشدن صفحه نمایش اشاره دارد.
 S24 در روز های اخیر شاهد افشای رندر های جدیدی از سری گلکسی
بودیم و همچنین با قیمت این محصولات آشــنا شدیم. خانواده جدید 

پرچمداران سامسونگ احتمالًا در ۲۷ دی ماه معرفی خواهد شد.

باستان شناســی  کاوش هــای 
کُنارصندل جیرفت به سرپرستی 
ســید منصور سیدسجادی پس 
از ۱۷ ســال وقفه بــا همکاری 
آغاز  فرهنگی  میراث  پژوهشگاه 

شده است. 

با این وجود سجادی با تاکید بر اینکه 
وضعیت ســایت کنار صندل بســیار 
وخیم است، گفت: طی سال هایی که 
این محوطه به حال خود رها شده بود، 
صدمات جبران ناپذیــری به آن وارد 
شده، برای مثال، پیکره نقش برجسته 
بسیار زیبایی که در این محوطه کشف 
شــده بود، کامل از بین رفته است و 
دیگر نمی تــوان کاری برای آن انجام 
داد. به این محوطه بیش از ۱۶ ســال 
رسیدگی نشده و مرمتی در آن انجام 
نگرفته. هرچند آثار به طور مســتقیم 
در معرض باد و بــاران نبودند و روی 
آن کشــیده شــده بود اما آنچه روی 
آثار کشیده شده بود، فنی و تخصصی 
نبود و نتوانسته این اثر نقش برجسته 
را در مقابــل عوامــل طبیعی به طور 
کامل حفظ کند. ضمن آنکه محوطه 
به رســیدگی نیاز داشــت که صورت 
نگرفته. از این رو نقش برجســته به 

طور کامل از بین رفته است. 
او ادامــه داد: با توجه به وضعیتی که 
در این محوطه شاهد هستیم، ترجیح 
این اســت که امسال بیشــتر به کار 
نجات بخشی ســایت بپردازیم. به این 
معنــا که بخش های تخریب شــده و 
فرســوده را حفاظــت و مرمت کنیم. 
درواقــع ۷۵ درصد کار مــا در کنار 
صندل به حفاظت اختصاص یافته نه 

کاوش. 
چراکه اگر این ســایت حفاظت نشود 
و بخش های تخریب شــده درســت 
نشود، حفاری کار درستی نخواهد بود. 
پس از کاوش های سال های ۱۳۸۰ و 
۱۳۸۶، تمام کشور به اهمیت تپه های 
کُنارصنــدل پی برد امــا وقفه بوجود 
آمــده در کاوش ها موجــب تخریب 
قســمتی هایی از تپه هــا و همچنین 
اشیاء تاریخی بدست آمده شد که در 
این عملیات جدیــد مهم ترین برنامه 
نجات بخشی و حفظ آثار بدست آمده 

متعلق به این تپه ها است. 
این باستان شــناس در پاســخ به این 

سئوال که به جز تخریب کامل نقش 
برجســته چه بخش هــای دیگری از 
محوطه تخریب شــده اند و آیا شاهد 
انجــام حفاری هــای غیر مجــاز در 
محوطه بوده ایم یــا خیر، گفت: خیر 

حفاری غیر مجاز نداریم. 
یگان حفاظــت و مراقبین به بهترین 
وجــه کار خــود را انجــام داده اند و 
حفاری غیر مجاز نداشتیم. فرسودگی 
و تخریب ها به دلیل شــرایط طبیعی 
بــوده چراکه آثار محوطه از خشــت 
و گل هســتند و ۱۶ سال در معرض 
باد و باران و…قرار داشــتند و دچار 
فرسایش و ریختگی شده اند. سعی ما 
آن اســت که این بخش ها را بازسازی 
و مرمــت کنیم. اگر بــه این بخش ها 
رســیدگی نشــود، این بخش ها نیز 
مانند نقش برجسته ای که به آن اشاره 

داشتیم تخریب می شوند. 
تاکیــد کــرد: تعداد  سیدســجادی 
بخش های معماری کنار صندل که در 
معرض عوامل طبیعی هستند و دچار 
تخریب شده اند زیاد است و نمی دانیم 
که آیا امسال می توانیم به همه آن ها 
رســیدگی کنیم یا خیر اما بخش ها 
را در درجه اهمیت های متفاوت قرار 
دادیم و بخش هایی که مهم تر هستند 
و درجه صدمات بیشتری دارند را در 
اولویت قرار دادیم. بخش های مسکونی 

شهر شامل این مهم می شوند. 
البتــه بخش هایــی هم هســتند که 
آقــای مجیــدزاده به عنــوان بخش 
اداری معرفــی کرده انــد و اتاق ها و 
دیوارها و کف آن ها تخریب شــده و 
نیازمند تعمیر است. بخش گورستان 
که ســال ها پیش غارت شده و دیگر 

نمی توان کار خاصی برای آن انجام داد 
و کار در آن بخش هم بی فایده اســت 
چراکه تنها چند گودال از فعالیت های 
قاچاقچیان و دلالان عتیقه باقی مانده. 
لذا تمام کوشــش ما در بازســازی، 
حفاظت و مرمت بخش های مسکونی، 

صنعتی و اداری خواهد بود. 
سرپســت کاوش های باستان شناسی 
کُنارصنــدل با اشــاره بــه آنکه ۲۵ 
درصــد از اعتبــارات بــه کاوش های 
خواهد  اختصــاص  باستان شناســی 
یافت، اذعان داشت: کاوش چند گمانه 
بسیار کوچک آزمایشی در چند بخش 
خواهیم زد تا ببینیم وضعیت محوطه 
و لایه هــای فرهنگی چگونه اســت. 
اگر اعتبارات بیشــتری تخصیص یابد 
در سال آینده دســت به کاوش های 

گسترده تر خواهیم زد. 
او ادامه داد: درحــال حاضر گمانه ای 
کوچک در بخش کنارصندل شمالی 
در روی یکــی از دیوارهای ســکوی 
دوم زدیم. در این محوطه دو سکوی 
خشــتی بزرگ وجود دارد که ســالم 
هستند و از دست حفاران جان سالم 
به در برده انــد. از ظواهر امر می توان 
گفت این بخش تخریب نشده  و آنچه 
وجود دارد از هزاره های قبل است. از 
کاوش ایــن بخش می خواهیم به این 
نتیجه برســیم که کاربری این سکو 
چه بوده. صرف وجود یک ســکو چه 

معنایی دارد؟ 
آیا تاسیساتی روی آن وجود داشته که 
از بین رفته یا آنکه اشــتباه می کنیم 
و ســکو نیســت و ممکن است یک 
دیوار قطور باشــد؟ ما به دنبال پاسخ 
این سئوالات هستیم. همچنین قصد 

داریم گاهنگاری این ســکو را بدست 
آوریم و کاربری آن را متوجه شــویم. 
احتمالا ترانشــه های دیگــری نیز در 

روزهای آینده خواهیم زد. 
از  سیدســجادی  منصــور  ســید 
پیشتر  که  اســت  باستان شناســانی 
کاوش در محوطــه باســتانی شــهر 
ســوخته واقع در سیستان را برعهده 
داشــته و از او به عنوان ناجی شــهر 
برده می شود. کاوش های  نام  سوخته 
چندین ساله سیدسجادی و تلاش های 
او منجر بــه ثبت جهانی این محوطه 
باستانی شــد از این رو او در پاسخ به 
این سئوال که با توجه به تجربه ای که 
دارد آیا می توان آینده ای مانند شــهر 
سوخته برای کنار صندل هم در افق 
دید در نظــر گرفت، گفت: همه چیز 
را می توان در نظر گرفت اما شــرایط 
هــم باید فراهم شــود. بیــش از ۳۰ 
سال در شــهر سوخته با تیمی بزرگ 
و مجهز کار کردیم. هرچند گاهی در 
حوزه بودجه و مســائل مالی مشکل 
هم داشــتیم اما شــرایط برای انجام 
کار فراهم بود. اکنون در کنار صندل 
در گام هــای اولیه هســتیم. محوطه 
شرایط لازم را دارد اما باید بروز کند. 
باید بتوانیم از نظر اعتباری و امکانات 
شــرایط را فراهم کنیم. شهر سوخته 
نیز خیلی زمان برد تا بتوانیم به نتیجه 
برســیم. درخصوص کنار صندل نیز 
باید شــرایط فراهم شود. امیدوارم در 
۳ فصل آینده بتوانیم شرایط را فراهم 

کنیم. 
او ادامه داد: پروســه ثبت جهانی آثار 
زمان بر و طولانی است و نیاز است تا 
کارها را پیش ببریم و معیارهای ثبت 
جهانی را نشان دهیم که نیازمند کاری 
بســیار وسیع اســت. باید کارشناس 
در زمینه های مختلف داشــته باشیم 
و انتشــارات کامل باشد و پژوهش ها 
به گونه ای باشــد که بتوانیم از دلایل 
ثبت جهانــی دفاع کنیم. کنار صندل 
تغییرات عمیقی را درباره منشا شکل 
گیری تمدن های دوران شهرنشــینی 
دارد. همچنین باید تاثیرات این سایت 
را بر روی ســایت های اطراف و دورتر 
حتا بر روی شیخ نشینان عرب و عراق 
و عربستان صعودی و… نشان دهیم.

پس از 17 سال وقفه؛

کاوش های باستان شناسی کُنارصندل جیرفت آغاز شد

میراث فرهنگی

سناریوی تکراری مهدویان برای فصل سوم »زخم کاری«

 باز هم بویِ استفاده ابزاری می آید!
محمدحســین  تکراری  ســناریوی 
مهدویان برای فصل ســوم ســریال 
»زخــم کاری«؛ آنجا هــم می گفت 
همه حضور دارنــد و اصلًا با »مالک 
بلندشــو« آغاز کرد اما همه چیز در 

شعار و هیاهو خلاصه شد.
محمدحســین مهدویــان به تازگی 
با انتشــار تصویری از پشت صحنه 

ســریال »زخم کاری« دوباره جواد عزتی را کنار خود قرار داد تا به واســطه 
اعلامِ حضور او در فصل ســوم، دوباره بر ســرزبان  ها بیفتد. بنابراین دوباره 
آقای کارگردان دست به اســتفاده ابزاری از کاراکتر مالک زد. چرا که اعلام 
کرده اســت: "این روزها با طراوت و جدیت مشــغول کار هســتیم. همه ی 
شخصیت های محبوب سریال در این فصل حضور دارند و بیش از سی درصد 

کار هم فیلم برداری شده است.
با تأکید مهدویان بر حضور بازیگران اصلی این سریال در فصل سوم، به نظر 
می رسد مخاطب در فصل جدید دیگر شــاهد حضور سایه وار مالک )جواد 
عزتی( در جریان قصه نباشــد روندی که در فصل دوم انتقادهای زیادی به 

همراه داشت."
اما ماجرا از چه قرار اســت؟ دوباره ســناریوی استفاده ابزاری و هیاهوی 
قبل از شروعِ داســتان »زخم کاری« را تکرار کرد. این بار طلوعی و مالک 

را کنار هم قرار داد و عکس گرفت و در صفحه مجازی اش هیاهو برپا کرد.
فصل دوم سریال »زخم کاری«  شکست سنگین محمد حسین مهدویان بود 
که دلایلش بارها گفته شــده. این کارگردان بعد از پایان سریال، دو خطای 
استراتژیک مرتکب شده و می توان گفت با پای خویش به سمت مسلخ  رفته 

است!
اشــتباه اول این که در قامت روابط عمومی پلتفرم، آمار میزان بازدید »زخم 
کاری« را از طریق صفحه شــخصی منتشــر کرد و آن را دســتاویزی برای 
حمله به منتقدان، با ادبیاتی نه چنــدان زیبنده، قرار داد. )البته برای اعلام 
جزئیاتی از فصل سوم دوباره این اشتباه را تکرار کرد( نتیجه اینکه پایان فصل 
دوم ســریال که با حضور کوتاه مالک، اندکی جان گرفت، تحت تأثیر موضع 
گیری شــتاب زده مهدویان واقع شد. )میزان رضایت این قسمت در فیلیمو 
77 درصد است( که البته این آمار ها چندان قابل استناد نیستند. همچنین 
میزان بازدید همیشه رابطه مستقیمی با میزان رضایت ندارد. مخاطبان خیلی 
چیزهــای دیگری را هم در فضای مجازی می بینند اما آیا تمام این محتواها 

رضایت مخاطبان را به همراه دارد؟!
اشــتباه دوم اینکه مهدویان به جای تمرکز بر ساخت یک سریال با کیفیت، 
مدام از پشت صحنه »زخم کاری« عکس منتشر می کند و اخبار تولید را در 
اختیار کاربــران قرار می دهد. بماند که این کار وظیفه روابط عمومی پروژه 
اســت. وانگهی، مواجهه مستقیم و مستمر با مخاطب در حین تولید، تمرکز 

کارگردان را می گیرد و او را درگیر حواشی بی مورد می کند.

هنر هفتم

میل کرات تایباد؛ 

برج پیزای ایران در دل خراسان

میل کرات در استان خراســان رضوی و در ۲۵ کیلومتری جنوب شهر 
تایباد قرار گرفته اســت. این میل کنار گورستانی به نام کرات و نزدیک 
مرز ایران و افغانستان است.خوب است بدانید فاصله میل کرات تا شهر 
مشهد حدود ۲۵۸ کیلومتر و تا شهر تربت جام حدود ۹۳ کیلومتر است.

ë میل کرات از گذشته تاکنون
میل کرات از آثار دوره ســلجوقی اســت که برای راهنمایی کاروان ها و 
مسافرانی که به قصد تجارت و بازرگانی از ایالات قهستان به سمت شرق 
یــا بالعکس و در راه قدیمی جام و باخرز بــه خواف در حرکت بوده اند، 

ساخته شد.
ظاهــر این مناره تاریخی، مطبق اســت. به همین دلیل با دیگر مناره ها 
تفاوت دارد و بعضی آن را شــبیه به مناره جم در قســمت شرقی شهر 

هرات می دانند.

ë آشنایی بیشتر با ویژگی های میل کرات
به طور کلی، میل کرات حدود ۲۵ متر ارتفاع دارد و محیط قاعده آن ۲۰ 
متر است. اگر به میل کرات دقت کنید، متوجه خواهید شد که ساختار 

آن دو قسمتی است.

ë میل کرات یا برج پیزا؟
همین قسمت بالایی اســت که با ۱۰ متر ارتفاع، در اثر وقوع زلزله کج 
شــده و بازدیدکنندگان را به یاد برج کج پیــزا در ایتالیا می اندازد. این 
موضوع خودش نشــانه قابلیت بالای معماران آن زمان اســت؛ این که 
چنین بنایی حتی پس از تحمل زمین لرزه و کج شدن، هنوز پابرجاست.

ë معماری متفاوت و خاص میل کرات
اگر بخواهیم، میل کرات را از نظر طرح های بیرونی که به چشم می خورند 
بررسی کنیم، باید بگوییم این بنا آجرکاری و نقوش هندسی آجری دارد. 
تزیینات معماری آن هم شامل شرفه یا گره  چینی آجری و آثاری از یک 

کتیبه معقلی می شود.
کل بنا هم با مصالحی مثل ملات ماسه، گچ و آجر ساخته شده و یادآور 

سبک معماری سلجوقی است.
 تزیینات آجری دوره ســلجوقی بسیار معروف اســت و گفته می شود 
اســتفاده از آجر در ایــن دوره تاریخی در اوج خود بــود. بعدها، کمتر 

تزییناتی در حد آجرکاری دوره سلجوقی انجام شده است.
این شــکوفایی معماری هم مدیون آرامش و ثبات سیاسی بوده که در 

این دوران در مناطق تحت حاکمیت سلجوقیان، حکمفرما بوده است.
قسمت انتهایی میل کرات، آثاری از شرفه به چشم می خورد که بخشی 
از تزیینات و پایه های چوبی آن هنوز وجود دارد. برای دسترسی به شرفه 

هم از دری در قسمت غربی، استفاده می شد.
دورتادور آن هم به خط کوفی مزین شــده اســت که البته خیلی خوانا 
نیست. به علاوه، نزدیک این میل آثار سفالی یافت شده که نشانه آبادانی 

این منطقه و تمدن دوره سلجوقی است.
میل کرات با شــماره ۱۲۳ به ثبت آثار ملی درآمده است و یک تابلوی 
راهنما هم توســط سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
نزدیک آن گذاشــته شده که گردشــگران حین بازدید، برای اطلاعات 

بیشتر می توانند آن را مطالعه کنند.
شــما می توانید در بازدیدی که به شــهر تایباد و روستاهای اطراف آن 
دارید، از این یادگار دوره ســلجوقی هم بازدید کنید که چون روی یک 

تپه و در نزدیکی جاده اصلی قرار گرفته، از دوردست هم پیداست.
میل کرات شــاید از دور کمی کوچک به نظر برســد، اما هنگامی که از 
پاکوب بالا می روید و کنار این میل تاریخی می ایســتید، متوجه بلندی 

آن می شوید.
در واقع، ارتفاع آن را به نحوی محاســبه کرده اند که برای کاروانیان به 
راحتی قابل مشاهده باشد، اگرچه امروزه به دلیل ساخت وسازهایی که در 
منطقه صورت گرفته، برای پیداکردن آن باید کمی دقت کنید. منطقه 
اطراف میل کرات هم بســیار زیباست و اگر در فصل مناسبی سفر کرده 

باشید ، می توانید مزارع بی نظیر پنبه را هم نزدیک آن ببینید.

ë امکانات نزدیک میل کرات
متاســفانه هیچ امکانات خاصی نزدیک میل کــرات وجود ندارد و برای 
بازدید از آن، باید هر آن چه را که لازم دارید، از نزدیک ترین روســتا یا 

شهر تهیه کنید.

سیری در ایران

ë دماوندِ بی برف
ë  انتشار تصویری از قله

دماوند در هفته اول زمستان 
مورد توجه کاربران شبکه های 

اجتماعی قرار گرفته است.

منبع: فرارو

مطالعات نشــان می دهند که بدن انسان وقتی 
به فضا سفر می کند، ۵۴ درصد بیشتر از میزانی 
که روی زمین اســت، گلبول های قرمز خون را 
از بین می برد.به نقل از اس ای، دانشمندانی که 
با سانتریفیوژ قطر بزرگ رصدخانه فضایی اروپا 
کار می کنند، اکنون در حال آزمایش هســتند 
که آیا یک پرتاب فضایی بزرگ می تواند غشای 
سلول های خونی فضانورد را ضعیف کند و آن ها 

را در معرض خطر ترکیدن قرار دهد؟
اگــر چنین چیزی رخ دهد و درســت باشــد، 
می تواند بــه توضیح اینکه چــرا فضانوردان از 
»کم خونی فضایی« رنــج می برند، کمک کند.

مطالعات نشــان می دهند که بدن انسان وقتی 

به فضا ســفر می کند، حدود ۵۴ درصد بیشتر 
از میزانی که معمولا روی زمین انجام می شود، 
گلبول هــای قرمز خــون را از بیــن می برد و 
میزان ناقل های آهن را در جریان خون کاهش 

می دهد.
پژوهشــگران فکــر می کنند بــه همین دلیل 
اســت کــه فضانــوردان اغلب با بازگشــت به 
شــرایط گرانش طبیعی دچار خستگی، ضعف 
یا ســرگیجه می شوند. زیرا ســلول های خونی 
آن ها هنوز در حال تنظیم و ســازگاری مجدد 
با زندگی در شــرایط گرانــش معمولی زمین 
اســت.جورجینا چاوز، رهبر این تیم تحقیقاتی 
از دانشــگاه کاتولیــکا بولیویانا ســان پابلو در 
بولیوی توضیح می دهد: اغلب مطالعات موجود 
در شــرایط ریزگرانش انجام شده است. ما فکر 
کردیــم، در واقــع فضانوردان در طــول پرواز 
فضایی دو تغییر بدنی بزرگ را تجربه می کنند. 

چرا فضانوردان از »کم خونی فضایی« رنج می برند؟
دریچه علم

دنیای فناوری

 تاثیر طلاق بر روح و جسم  کودکان 

کاریکاتورکاریکاتور

آگهی مفقودی

برگ ســبز خــودروی ســمند مــدل 1393 بــه شــماره موتور 
 NAAC91CCXDF939587 124 و شماره شاسیK0317332
و شــماره پلاک 797 ص 68 ایران 31 مفقــود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.


